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the petitioner had disclosed that he had informed B.G.
Kher, the then Chief Minister of Bombay, about the ‘plan’
to murder Mahatma Gandhi and yet no action was taken
to prevent the commission of the offence”. Significantly,
the judgment used the word, ‘plan’, and not ‘intention’.

(2) According to the affidavit of the District Magistrate,
the function at the Karyalaya was not a private function;
it was organised by friends and admirers of Nathuram
Godse to eulogize him for the assassination of Mahatma
Gandhi. About 195 to 150 persons were present, speeches
were made, the principal speaker being Ketkar.

(3) In the affidavit filed by the District Magistrate in reply to
Ketkar’s affidavit, he said that Ketkar was invited because
he belonged to the group of persons who believed that
Nathuram Godse had been of service to India by assassinat-
ing Mahatma Gandhi, and that all the persons who gather-
ed at the function shared that view which was reflected
in the speeches delivered there.

(4) The speech delivered by Ketkar showed, according to the
affidavit of the District Magistrate, a pre-knowledge of
“the conspiracy” which had been hatched to murder the
Mahatma. :

(5) The High Court found that the meeting of November 12.
1964, was not a private meeting; it was not held at the
house of the admirers of the Godse but was held in a
Karyalaya which is a public place available to anyone on

bayment of “rent”; that although invitation cards were
issued to the circle of friends numbering only 50 persons,
between 125 and 150 persons were present, showing there-
by that the meeting though not open to the public in gene-
ral was open to anyone who wanted to come, because there

was no prohibition against people coming in and attending
the meeting.

(6) In all probability, the correspondent of the ‘Indian Express’
was also present, and the fact that a number of photo-
graphs of persons on the dias, including Ketkar, were taken!
at the time and produced before the High Court was cor-
roborative of the function being attended by persons other
than invitees. These photographs are before the Commis-
sion and show that publicity was given to the meeting and

its proceedings, and whatever else it might have been; it
was not private.

(7) Ketkar had prior knowledge of the Nathuram Godse
“idea”, plan or intention to murder Mahatma Gandhi, and
that even if he did write through Balukaka Kanitkar the
statement of Ketkar in his afidavit was vague, and that
on the material on the record the Court could not hold
that Ketkar made it clear to the audience that he “did not
like the idea of Nathuram Godse contemplating the mur-
der of Mahatma Gandhi”, ;

(8) “According to the District Magistrate, the speech deliver-
ed by the petitioner was objectionable and in a sense in-
flammatory, To refer to Nathuram Godse as a patriot and
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20.64 In connection with the Satyaviﬁa i | Noverni o8
yak Puja, dated N - ‘

?}?r 12, 1964, Mr. B.B. Paymaster, witness No. 85, submitted a n?)g:rilo
e Government, Ex.180, dated November 25, 1964, in which he gave |
a resume of what happened at the function and then what Mr. G.V.

Ketkar said and the explanation he had given, The note mentions:

Since the execution of Nathuram Godse on November 15, 1949, it

had been the practice of the family to have a function to observe that

day as death anniversary, but from 1959 Mrs. Gopal Godse started "‘vvf

inviting leaders of the Hindu Mahasabha to the function to depict

Nathuram Godse as a martyr. In November 1961 the Hindu Maha-

sabha, Poona, passed a resolution to obser i

ha, , pas: . ve that day as “Hind /
Day” and a pubh.c meeting attended by about 200 pgrsons virasulslteallg
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ing to Hindu Calendar, 16 prominent Hindu’ Mah:a h
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e Steset' %n November 1}5, 1960, Mr, G.V. Ketkar and o
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We could foresee the dangerous events that would follow
Nathuram Godse’s act”. i

He did not even mention about the existence of the conspiracy
about which he says that he came to know from a talk w1§h Ba(.lge.‘
In that Article what he said was: “It is to be seen afer the investiga-
tion taken up by Government is completed yvhethelj Nathuram Godse
was the only person who committed thig heinous crime or it was with
the collaboration of some other people”. This clearly indicates that
either he had no idea that there was a conspiracy to murder Mahatma
Gandhi, that is, more than one person had banded together to com-
mit the offence, or he was trying to use the article as a cloak to hide
his knowledge. This wag in Ex.22—a letter which he addressed to this
Commission, dated December 10, 1965.

20.68 It has already been discussed that if Ketkar knew about the
intentiong of Godse he had failed to dissuade him and had also 'been
told of the conspiracy by Badge and there was no occasion for him to
get stunned; either the stunnihg was a pose or an invention to prevent
any suspicion falling on him later, or he had no knowledge of the
matter, Hig explanation of course is that he was stunned because he
thought that his warning would have been sufficient to protect the life
of ihe Mahatma but that is falsified by saying that they all thought
the murderer was a refugee which also cannot be correct because
Godse was arrested at the spot and in the First Information Report

. which was recorded at 5.45 P.M. the name of the murderer was given

as Narain Vinaik Godse. The statement of Head Constable Dharam
Singh which was recorded after the First Information Report shows
that the correct name of the arrested person was Nathuram alias Na-
rain Vinaik Godse. If the name had been disclosed at such an early
stage, there is né reason for Mr. G. V. Ketkar to have assumed that
the alleged murderer was a refugee. And if this is what he hag assu-
med then the whole story, which he has repeated in regard to Nathu-
ram’s speech about 125 years, his disclosing to Mr, Ketkar in October
1947 about his plan to murder Mahatma Gandhi, or the story which
Mr. Ketkar has put in the mouth of Badge, all get falsified. And if
that is not so, Mr. G.V. Ketkar wag putting on a pose and pretending
not to have any knowledge about Nathuram’s intention, plan or con-
spiracy to murder Mahatma Gandhi. ,
20.69 As has been said earlier, it may in extenuation be said that
any such disclosure soon after the murder might have exposed Ket-
kar to the unkind attentions of the Police and to the fury of the mob
which was let loose when the news of the Mahatma’s death reached
Maharashtra, But there was no iustification why the story was not
told later on on November 15,1949, when Godse and Apte were execu-
ted, and Mr. Ketkar wrote a leading in his paper the ‘Kesari’. He did
say that Government had been warned before by Balukaka Kanitkar
but he did not there say that he knew anything about the intention,
plot or conspiracy. And at that time there was no danger of his being
involved in the case or any mob fury and the article itself is, to say
tha least, an apologia for the conduct of Godse, etc., and if not an
Eulogic. All that he said in the article was that from some such sen-
tence as the Mahatma saying he would live for 125 years; ves, if any-
hody lets him, Balukaka must have inferred that the life of the lea~
ders was in danger. Surprisingly enough, even there Mahatma Gandhi's
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ndime was not specifically mentioned nor was it asserted that it was
Mr. Ketkar who had prompted Balukaka to write the letter. The re-
ference there was to danger to the life of the leaders. In his affidavit
}?efore the Commission dated J anuary 9, 1967, he repeated the words,
the life (lives?) of Congress leaders were in danger”, 4

29.70 Another occasion when the speech of July could have been
mentioned was when Ketkar presided at the Satyavinayek Puje on
November 12, 1964. There he asserted that it was three months earlier

that Nathuram Godse discussed with him the idea of killing Gandhi- !

ji. This would place it in November and at the earliest in October,
}947: In his cl\a’rlﬁcatory statement, Ex.27-A, which appeared in the
Indian Express’, the words used were that Nathuram Godse had dis-

closed to him some months before the murder his intention of mur- “

dering Gan.dhiji, Here the exact number of months was not men-
tioned. In his clarificatory statement to the Poona ‘Daily News' dated
November 186, 1964, Ex.28, he has reverted to the speech of Nathuram o
Godse about 125 years, but no time is mentioned; only it is stated that
he h_ad a talk with Balukaka Kanitkar about Godse’s intention and
Kanltkar. had relayed the fact to Mr. Kher. Therefore, thig statement |
goes against Ketkar and Kanitkar being together at the meeting.

20.71 In his statement to the ‘Times of India’, Bomb 3

, : ay, ted
November.‘ 16, 1964, Ex.27-B, he only said that he had inform};d %&;ﬁﬁ ‘
kaka Kanitkar but gave no time when he did S0. : 3

. 20.72 After his speech at the function on November 12
I&jeit\%_iar was detaine'd under the Defence of India Rules b{r vlagr?zlérlc\i/gi:» F
%64 ovember 24_, 1964, and he filed a review petition on December 23

4. There again hp had an opportunity to refer to July speech Thé
pﬁatltl‘on Tuns into 35 paragraphs. In paragraph 9 also he menti‘oned
that it was three months earlier that Nathuram Godse had disclosed
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20.73 After his review petition he file ition in Y |
d titio: the ‘
E&bﬁgn(t?prpus u?}ger se%tion 491 Cr. P.C. ir‘r;l X}irﬁmﬁ)ég t’ll‘l}fe?:lcl?éed?cg
1on anything about the time as to wh ’h i
B. G. Kher through Balukaks Kani B
: anitkar but he did s i '
to dissuade Godse from the idea of murderingeM;%;tﬁraﬂt}gsn%iitHGdl

20.74 In his letter to thi
‘ (g}xlf?},1 .h% complained that
€d in the Press, that it w i
thatNgthuram had disclg:elgicgoa}fi?yz:gglel%sﬂ?gfg e peadiim gy
1:ect thing was that three months before the G
}E fn? bads disclosed his idea of killing Mahatma Gandhi, and som
G ?hmpnsﬁﬁem%oer:‘l?fl’? Nathuram had made a speech at Sh‘ivzwiiLMan::
PN l(ilv?/y] ;rm! f”‘) 1\(;;}::(] ('T:n%:‘;lr:(n‘r\d '?f‘lh(\. si!fr;ifi(*:.lsnt sentence about
' s 14v years, ete. Thereafter, so his letter says, ha had
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a talk with the late Balukaka Kanitkar who was his friend and Balu-
kaka agreed to warn the authorities of the dangerous ‘ten_denmes dis-
closed in Nathuram’s speech. Here again there is no mention of Balg~
kaka and himself being together at the meeting and it is now put in
September 1947, and not in July 1947. ]

20.75 On all these various occasions when Mr, Ketkar could have
specifically stated that it was in July 1947 that the speech was ma_tde
when both he and Balukaka Kanitkar were present at the meeting
and they decided to inform the Government through Balukaka Ka-
nitkar, he did not do so.

20.76 A letter was sent by Balukaka as appears from the evidence
which was in the nature of a warning not in regard to the life qf Ma-
hatma Gandhi but in regard to the life of top Congress leaders in ge-
neral and it is that letter which Mr. Ketkar seems to have got hold of
in support of his claim of forewarning the Government through Balu-
kaka Kanitkar.

20.77 Mr, Ketkar is a B.A., LL.B, and presumably would know this
much that a citizen is expected to give information to a Magistrate or
the Police if he comes to know that some person or persons is or are
going to commit a murder. Mr, Ketkar did not choose to do S0, and
takes refuge under the spurious plea of being a Hindu Sabhaite and
therefore opposed to the Congress, That would hardly be a defence_ if
Mr. Ketkar were to be tried before a Magistrate for violating section
44 Cr. P.C.

20.78 The claim also seems to be negatived by the manner in
which Mr. Ketkar, on his showing, has acted which makes it highly
improbable, if not impossible, his giving any warning to Governmﬁ;ﬁ;
in regard to the danger from Nathuram Godse: (1) He did not do“so
when, on his own showing, in October 1947 he tried to dissuade Na-
thuram Godse from his murderous design and failed to dissuade him;
and (2) When he came to know from Badge, who was at one time help-
ing him in collecting money for his Ashram and who was helped by
Mr. Ketkar to set up an arms shop, as to who the throwers of the
bomb were and also that they were going back to Delhi to finish the
job ie. to commit the murder, And the excuse for not doing so, to say
the least, is very flimsy and utterly unacceptable that he was then
editor of a newspaper. It would require a great deal of credulity for
the Commission to accept any such a tale as has been told by Mr.
G. V. Ketkar. \

20.79 When the report of the ‘Indian Express’, Ex.26, was read out
to Mr, Ketkar, he said that it was incorrect that Nathuram Godse
used to discuss the murder of Gandhi with him; he did so only on
one occasion. He was asked as to whethier he had contradicted the
words ascribed to him in the ‘Indian Express’ report that Nathuram
Godse “used to discuss with me the pros and cons of his idea to kill
Mahatma Gandhi”, His reply surprisingly was that he did not scru-
tinize the language before he gave the clarification to the Times of
India published on 16th November, 1964. He added— ‘

“T did not have to deal with each and everv word which was
published in the Tndian Fxoress of 14th November, 1964
I filed my elarification which wag published in the Times

e ; s bo 4 byt
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He then'said that the word ‘used’ was wrong but it was only on ofie
occasion that Nathuram Godse discussed with him the pros and cons

- of murdering Mahatma Gandhi. He has still used the used “pros and|

cons”

20.80 Mr, Ketkar next sought support about Kanitkar’s letter
from a reference in the autobiography of Mr, N.V. Gadgil at page
293 where he said that Balukaka had also sent a secret letter to Ba-
lasahib Kher about the impending danger and also  at page
294 where Mr. Gadgil referred to a Mr, Keshavrao Jedhe.
Ketkar also filed a further explanatory statement (Ex.27-C) wherein
he admitted that he had said in his speech of November 24, 1964 that
three months previous to the murder of Mahatma Gandhi he knew
of Godse’s intention to do so but he was opposed to the idea and tried
to dissuade Godse. His explanation for presiding at the Puja perform-
ed on the release of Gopal Godse was that he had been writing in Eng-
lish and Marathi articles to the effect that normal period of 15 years
imprisonment was over and Gopal Godse should be released.

20.81 He was shown photographs which were taken on the oc-
casion of the Puja where he presided and the photograph was taken
ile he was speaking. He was also shown photograph (Ex.27-F). He
said that the Puja was Satyavinayak Puja. The object of confronting
him with the photographs was to show that the Puja was not a pri-
vate function that the photographs have amply showed. He seemed

to imply at one time that the function of November 19 wWas a private
one. ’

20.82 Tt is surprising that although he thought that Nathuram

Godse was only talking big he now tries to take credit for having in-

duced Balukaka Kanitkar to write 4 warning letter to the Gowvern-
ment, which is Mr. Ketkar’s main defence against his inaction. Cov
pies of Pbhotographs taken on the ocecasion of the Puja are attached
herewith. (See next page). ‘ ‘

' 20.83 My, Ke’fkaf was examined a third time on January 20, 1969.
He was asked about his statement of the atmosphere being hostile to

ete. His reply was that in Poona the atmosphere was hostile because
althcugh the Mahatma said that the partition will take place over
his dead body, he had not prevented it and people felt that he was a
consenting party. ‘When he said “people were hostile”, he was refer-
ring 'te the middle class educated people living on intellectual pur-

suits of life and alo students of colleges who all felt that Mahatma
Gandhi was responsible for the partition of the country. To his last
statement he has added that at the Shivaji Mandir meeting Nathuram
Godse uttered the striking sentence about 125 vears. He was lustily
cheered, the people assembled being mostly educated Brahmins. He
added people used to say, what is the use of the Mahatma when he
cannot even: influence the Congress not to agree to the partition; and
that was the class of People who assembled in the Shivaji Mandir
meeting. The hostile atmophere which he mentioned earlier was that
of the intellectuals of Poona who were mostly Hindu Mahasabha and

‘ . Thakur,
; : 1 V. Godse, (2) G. V. Ketkar, (3) V. R
- 27(?;)' \§1 )RGIO{%ikare, (5) Smt. S. Karkare, (6) Smt. D. H.
Thatte [See para 20.81]

Ex. 27E: (Ketkar speaking) [See para 20.81]




Ex. 27F: (Ketkar speaking) [See para 20.81]
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R.S.S. people, but there were some old Congressmen also includiﬁg’“
those who had retired from the Congress, :

20.84 Mr. Ketkar was next asked which Poona papers were res-
ponsible for creating violence. He named Godse’s paper and also the
‘Trikal’ and the ‘Kal’. When asked about the statement that occasion~
ally news used to come that something terrible was going to happen,
he said that what he meant was that there would be an upheaval
against the Government, people would mob Government offices and
residences of topmost people and the happenings were to take place
in Delhi and Calcutta and people there were going to bring about a
mara mari and not that something terrible was going to happen
through Poona people. He added: “I do not know whether this news
was nowhere else, it was certainly there in Poona”. And this was the
state of affairs before Godse’s speech. after which Ketkar became very
highly apprehensive and thought that Godse was going to do some-
thing or his companions were going to do it.

. 20.85 Mr. Ketkar wag asked if he was one of the persons present
at the reception by a group of Hindu Mahasabhaities given to Daji
Joshi who was convicted for the murder of Collector Jackson., His
reply was that he might have been there, When the extract from Ex.
114 relating to him (item 12) was read out to him, his reply was:
“Whatever is written there is correct”. He admitted that Godse and
Apte were also members of the party and after some hedging he ad-
mitted that he stood surety for Apte in City Library Bomb case. al-
though at a previous hearing he had said that he did not know Apte
and’only knew him by sight. But at this sitting he said he knew Apte.
He admitted that he was presiding at Hindu Mahasabha meetings
‘and gave articles for the newspaper of Nathuram Godse whenever
“he asked him to contribute one, That was because Nathuram Godse
was a struggling journalist and was trying to collect money for his
newspaper. ‘ :

~ 20.86 He was cross-examined by Mr. Kotwal, He admitted that he
collected money in 1942 to give a purse to Savarkar. He might have

" been President of the Poona City Hindu Mahasabha in 1946, He also

f

‘made a speech in 1947 saying that Hindus must accept Savarkar’s

~ ideology, and it was also possible that he said in December 1947 that

- Gandhism-cum-false nationalism was enemy No. 1 of Hindus.

20.87 When: asked if the speech of Nathuram Godse of July 1947
was reported in the ‘Kesari’ or any other newspaper, his reply was
that at least he could not remember its having been reported. He
also said that both he and Balukaka Kanitkar came to the meeting
after Godse had started speaking and they must have heard him
about 15 or 20 minutes. Those significant words were uttered when
they had just come to the meeting and were near the wall and
Balukaka also heard the speech of Godse. Surprisingly enough, Mr.
Ketkar again repeated that Balukaka was certain about the meaning
of the words spoken by Godse but “I still did suspect”, and therefore
when in October Godse came to see him, he (Ketkar) asked him:
“What was the meaning of all that? Are you going to kill Mahatma
(GGandhi”. He said: “Yes, we are going to”. He again said he took no
steps to inform anyone about the danger because Balukaka had ai-
ready given the information. He did not connect the throwing of
the bomb with Godse’s intention to murder Mahatma Gandhi until
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(vil) Balukaka Kanitkar later told Ketkar that he had informed
Mr. B.G. Kher, the Premier of Bombay, who in turn had
apprised Sardar Patel of what Balukaka Kanitkar had

written to him.

90.90 This synopsis of

cigion—
(a) Did Nathuram Godse make a speech in July, 1947, in
Shivaji Mandir, and did he use the words re: 125 years?

(b) Did Balukaka Kanitkar write a letter to Mr. B.G. Kher
after he heard this speech, and if he did so, was it at the

instance of Mr. G.V. Ketkar?

(c) What were the contents of the letter?

90.91 Unfortunately, Balukaka Kanitkar is dead, and so is the

addressee, Balasahib Kher, and there is no record of this speech in
the Bombay Secretariat. Balukaka Kanitkar’s son, Dr. M.G. Kanit-
kar, has appeared as a witness—Witness No. 9—_and he has stated
that he remembers that a letter was sent to Balasahib Kher when he
was in Delhi, and that this was about six months prior to the murder
of Mahatma Gandhi, but he has no knowledge of its contents. Mr.
Morarji Desai, who was then the Home Minister of Bombay Govern-
ment, has stated before the Commission that he has no recollection
of having seen this letter, but Balasahib Kher did receive a letter

tents in a general way were
disclosed to him but no names were mentioned nor any particulars
given. The letter, as far as Mr. Morarji Desai could remember, tended
to show that the atmosphere was tense and there was danger to
Mahatma Gandhi’s life. But Mr. Morarji Desai added that this was

being said by other people also.

Mr, Bhagwat wit. 69—
90.92 Another witness whose statement is relevant is Mr. S.R.
Bhagwat, Witness No. 69, who being too enfeebled was examined at
Poona. He is a retired Chief Officer of the Poona Municipality. He
stated that he knew Balasahib Kher, the Premier of Bombay, and
had stayed with him for several months. He also knew Balukaka
Kanitkar who was living quite close to his house. Mr. Bhagwat wrote
translation is Ex. 115-A. This letter

a letter (Ex. 115) of which the v
and is addressed to Dr. M.G. Kanitkar,

ted, the letter runs as

the speech raises three questions for de-

is dated December 2, 1965,
the son of Balukaka Kanitkar. When quo

follows—
“] have read in newspaper that an enquiry has been going on
to ascertain whether information about the plot to murder
Gandhiji was furnished by late Shri Balukaka Kanitkar.

1 have myself heard that late Shri Balukaka Kanitkar did
Shri Kher and late Sardar Patel (then Union

Minister). No one believed this. This is what late Shri
Kher told me when I had met him. :

1 have come down to Bombay at present for medical
treatment and propose to stay till the 10th instant.”

In his deposition he has supported what he wrote in his letter
by saying “whatever is written in the letter is exactly what T meant”.
He went further and said that Mr. Kher himself had told him




would live for 125 ere Godse sai
V¢ : 2 € said:
was submitted by Mo it cS i anybod -
were so telling tga“gwi? tlhiajcwal : phons o
the attention of the Whole

do s0. Obvious]
or of the call b;—” t]ﬁ

time from th
Gandhi € Speech that h B
T dhi but BK. Kanitkar dideinvgas,,gOlng to murder
used was not i v %Stonishingly t o
'E)ali%{aka Kani‘ckaur-_1 Iefr s‘ttggge E%’ l\éﬁ’ : G.V. Ketkar although it
! agine why Mr. Ketk. ords were y ttiwas by
in getting a letier su etkar who clajm
' nt sh S to have b

rousn or should not haye Or?é?iclé%t gzlig/ef considered tﬁgn instrumenta]

20.95 Ordinarily, yn] i
are cleverl ’ €8s

bious words
, th :
the same meamngetmeamng of threatem‘ng

t man?”, , o all 'intellj
the words deposed to by Mr. ?{Ié?kat? ew}(lliorl?mlssion ﬁnd;ggggh&e;p}e |
_ ' ch could b P
hreat to the life of theel\/.?;ll;);gﬁea of;qul?gg
b out. er di
Mg and were quite clear. eAghée Ivr;,;f?gi glfdf o
dangerous trend of %Iclte’

Teason suggested why

g words j e ¢
Ketkar were those wh S in the speech ‘F(i dgﬁosed to by
andhiji says he.

n
ger and threat to the lite of JoLORVEYed to,them that there
: ndhi and also the
y

o A gl re tar ; G
lukewarm towards Coil diligent and careful and %?géeésﬂ,i ;semmm%
, o

o e
R —— R

L=

=] v; - -_.I.—*i-: ~

i
g

106

at that time when the speech was made the conclusion of M. Balu-
kaka Kanitkar was that the speech was dangerous and of Mr. Ketkar
that it was not. Under these circumstances, could it logically and
properly be said that a person, who did not think the words to be
dangerous, would impress upon another who did, that the latter
should convey the contents of the speech to the Government and
to warn it of the danger which the words signified? In the opinion
of the Commission, the significant words, if they were uttered, should
have been as striking to and should have so impressed Mr. G.V.
Ketkar as they did Balukaka Kanitkar, as indeed they would have
impressed every other intelligent person, who was present at the
meeting. And if Mr. Ketkar did not think the words to be dangerous,
could it be fairly said that Mr. Ketkar asked Balukaka Kanitkar to
warn Government of the danger? Or, to put it in another way, would
it not be a fair inference that the words were not uttered and the
warning could not have been by Mr. Ketkar? Further according to
Mr. Ketkar, police reporters were present at the meeting. If the
sinister words indicating or pointing to dangerous consequences were
uttered, then unless they were grossly careless, stupid or dishonest,
‘there is no reason why they should not have incorporated them in
their reports of the meeting addressed inter alia by Nathuram

Godse. !

90.96 Mr, Ketkar has deposed that Jayaprakash Narayan made
two speeches and it was in reply to one.of them that Nathuram
Godse made a speech in July 1947 wherein he uttered those sinister
words. Mr. J.P. Narayan has appeared as witness, No. 98. He was
unable to say whether he made a speech in Poona in the middle of
1047 or thereabouts and one cannot blame him the matter being over
90 years old. But the Bombay Government has placed reports of two
speeches made by Mr. J.P. Narayan on the same day ie. November
96, 1947, Ex. 122 and Ex. 122-A; the former at Kirkee Bazar at about
5 P.M., which was a meeting of the Arsenal workers; and the latter
at S.P. College, Poona, at 7 P.M. where he criticised the Hindu
Rashtra ideology and those advocating it. The latter is a kind of
speech, which might have provoked Nathuram Godse to make an
inflammatory and even a violent speech, which he did make, as is
shown by the report of the meeting of Hindu Mahasabha at the
Shivaji Mandir on November 28, 1947. T

90.97 But the speech referred to by Mr. Ketkar was in July.
Although Mr. J.P. Narayan is not sure about the time of his coming
to Poona and addressing a meeting there, there is no proof that he
was in Poona in July 1947 except Mr. Ketkar’s rather shaky memory.
Against Mr. Ketkar’s memory is the speech of Mr. J.P. Narayan it-
self. The speech begins by saying that he was addressing the Poona
people after a long time and many changes had since taken place.
The country was free and during the negotiations the Socialists had
warned the Congress against accepting the Cabinet Mission propo-
sals and that the Congress disregarded the protest which resulted
in the Partition of the country. All this points to Mr. J.P. Narayan
not being in Poona in July 1947 because the period mentioned in the
speech covers the period before July. Secondly, Mr. J.P. Narayan
was a leader of all-India importance and all his speeches were re-
quired to be reported in verbatim and in full so that if there were
another speech it would have found a place in police reports and

i



106 ' d

there does not seem to be any reason why this speech should not
have been reported or produced if there was one, Thug the intringic
evidence from the speech itself coupled with other evidence men
tioned above shows that Mr. J.P. Narayan did not make any speech
in July 1947 at Poona; and that the speech evocative of Nathuram's

S.P. College two days earlier i.e, November 26, 1947.
20.98 Reports of two meetings taken down by the Police, Exs,

at which N.D. Apte presided was held at the Shivaji Mandir on
June 12, 1947, and not in July and the subject was Delhi Session of
the Hindu Mahasabha. Godse did speak at that meeting but there
are no such words as are mentioned by G.V. Ketkar in the police
report. The latter i.e. second meetin, » was on July 3, 1947, which was
organised as a “Black Day” to protest against the partition which
had been agreed to. There Mr., L.B. Bhopatkar was the President and
the speakers were G.V. Ketkar himself and Godse ,and this meeting
was at Tilak Samarak Mandir and not at Shivaji Mandir.

20.99 In his speech, Ex. 111, dated June 12, 1947, according to the
Police report, what Godse had said was that Hindu Mahasabha could
not win elections because the Congress had mighty propaganda
machine and the only hope for the Hindus was to be united and
exert their best for the establishment of Hinduism. Shivaji Maharaj
should be their motto. In the second meeting recorded in Ex. 112,
Godse had exhorted the Hindu youth to join the Army in order to
safeguard the interests of their religion and culture, and they should
display the same courage as they displayed at the time of Shivaji
and the Peshwas when the Muslims had to face defeats. The younger:
generation should wake up and respond to the call of the Hindu
nation. In neither of these reports is there any mention of such g

catchy and significant though sinister phrase as Gandhiji’s desire
to live 125 years, ete. o

20.100 The Maharashtra Government has placed before the
Commission a summary of all the speeches which Godse made due-
ing the relevant period. In the dossier on Godse (Ex. 239) kept by
the Police there are summaries of speeches made by him_ There is
no mention therein of the speech referred to in the Police statement
of Balukaka Kanitkar (Ex. 81) unless Balukaka was referring to the
speech of June 12, 1947, Ex. 111, and the inference he drew from the
speech and from what others—the R.S.S. workers—said at the time,
which will be discussed later.

20.101 Tt was rightly argued before the Commission that had
these words or anything like them been uttered by Godse, the Police
reporter would not have missed them unless he was deliberately
trying to falsify and omit passages with some  sinister object in
order to minimise, if not to put a veil on, the evil intentions. of
Godse group of Hindu Mahasabha workers.

20.102 The next document which is relevant in this connection
is Ex. 81, dated May 10, 1948, which is Balukaka’s statement made
to the Police in the Gandhi Murder Case. He there stated that in
the second week of July 1947 Nathuram Godse under the president-
ship of N. D. Apte in Shivaji Mandir in Poora delivered a lecture
at which thousands of persons were present including Balukaka

fury must have been the November speech of J.P. Narayan made af

111 and 112, have been produced before the Commission. The former
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‘ | iitutional methods
Shlself, In that Nathuram Godse stated that constitutional n}‘et%m :
i ’r?lmilz:ll(}& and Hindu Mahasabha had no money and organisers to 0
flght elections. He suggested that they should form S‘ecret% org;xrit;t}?a;
“Hong and take to revolutionary methods and he alsg hinte o }?e ;
ho time had come to do away with the leadershgpl_{% Ssoxré? %‘zeﬂrt‘
B op ranking Congressmen. There were a number of R.S. fii Zub ;ré
Dilisre and after the meeting was over, Balukaka Kani sa sbi'i
Joime of them saying that Nathuram was right and th?i‘tr ciil; dhij
Sl Nehru were thorns in the establishment of Hindu Raj a% , *_?Cﬁce_
thuy should be removed from their path, but Balukaka axﬁ gsr
i not know who those volunteers were and would not‘beﬂ able n% ,
> ldentify them. Ag in Balukaka Kanitkar’s view the mattep? mﬁ%b)
3 iaf«e an ugly turn, he sent a registered letter to Mr. B G. (Ba wasfa ‘5‘
" Wlier, who was in Delhi then,. giving him the mfoyma‘g:.on o{{bnre
ﬁ‘bn\?/c: meeting and also about the atmosphere developing in Bor;a a};
In {hat letter he suggested that protective measures sh(iu 4 re
'vnduptedwo safeguard the lives of top ranking Congress eéaztehs,
nrticularly Gandhiji. Later on, Mr. Kher told him at Poona t ak_ i
nﬁwd conveyed the information to Sardar Patel and that he was taking
I Geessary precautions. 0
' 20.1¢ e words attributed to Nathuram Godse by Mr. e
k! etlfgfl()inghwhich were directed solely against Mahatma ?andhl
.A could have been a threat only to his life from Q<)dsef a onethqr
Wom him and his co-adjutors, are significantly missing 1(()im (‘_13
B atement. And one could not, from what has been said an‘c%hhegg?e
té about Balukaka Kanitkar accuse him of dehberately wit .10. 113‘52;
at these words or perverting the languageﬂusegi. I:c m_},ght gm;faef}é}a
"he areued that there is no police report of this (n;getng Cﬁ o) dtt?
Wpeech referred to in Ex. 81, which Nathuram Godse is a .-'egeh ‘\%
Mlave made unless Balukaka was confusing ‘t}%e June lgpegec thot
| odse’«i with what he called 'mid-July speech. The _ngﬁcﬂu. ¥ 115 tha‘c
- "humar{ memory for dates is not always reliable and it is possible ‘a%
‘ﬁamkaka confused the meeting in the middle of June with ‘chc}a1 zzfe';
"1n ; in. middle of July, because the sub;;ect_matte_r of the speec ) kel’e_
1 gde is not very different from that mentioned in Ex. 81, Balukaka’s
: %"(‘e statement. Of course the words about taking to revolutionary
koe‘ifmdks and doing away with top aCO%gléeg? 1§§der; ?irc?e n(:é pl(r)lrt?z
N o nay well be argued that if the polic ers
CLdlfﬁgé; ‘;IltgriﬁZant words, they cou}d equ.aﬂy do €0 abgut Lhe
;‘mls?; dh osed 0 by Mr, G. V. Ketkar. It is possible, but the d;}fﬁcuhiy
N w~m . ephat Balukaka said in his police statement about the speech
‘ 1; glagvgfwas strengthened by a gloss of the R.S.S. volunteers who
“O ig‘)’zim’v mentioned the names of Gandhi and Nehru, and we have
g L s of checking as to how much was heard by Balukska and
e h was the result of a suggestion because of what the volun-
: g mu'(czil‘l Further, there is some likeness between the speech
“teersﬂts?(lil by the pélice and the words mentioned by Balukaka ouE
- none between what Mr. Ketkar has put in the mouth 03;‘
- lsnfi what is contained in the two police reports Exs. 111 and
ﬁ%d?% atté\’twg speeches in June and July 1947. The same may be
y aa;d ¢ the contents of the dossier, Ex. 239. : L o
8 ?’(:)‘1045 As a matter of fact, and it may be rg—}peated that the
ioe report of a speech by Nathuram Godse, which was in reply
%’é’ 1%&? u pP Narayan’s speech, and is specifically so described in the
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reéport, was produced before the Commission, But that meeting and

that speech were on No
e vember 28, 1947;
does not contain any words which have iréc; Teie?r?g?:r&gg igeiﬁh
e

th - : .
reat like the one contained in the significant sentence relating to °

Gandhi’s claiming to live for 125
b ears. issio:
?gﬁgr eEi;c r]elp‘)orts gf two meetings 1131, J fjleTl%lEi 1]%1? ﬁcim;rllll(sisgonJh?s
NOV‘,eiﬁBér .16217anE also reports of J. P. Narayan’s' two speegll u;g
ey ‘thu,ra X éZ%i and Ex. 122-A, and of the speech in fs ?
e mh odse, Ex. 71. When taken together the i
¥ of the speech of July 1947, referred to by Mr %,{;'{f{g:;-

20.105 The next relevant d i

A r ocument is Ex. i
%ee%ﬁs;l bl\}/’I Balé;kaka Kanitkar to His S]i}xcxelllelﬂc; kltrllg OfGa i
Bali ey Ié e Rajagopalachari, which is dated March l%velmor
Shivaii Maraigil aé there referred to Nathuram Godse’s g 'e7\h94'9‘
declared that aIﬁ cocr(ig‘actlg‘élg tol thlstlrf) e(%ition,, i hag g;eni;
il i X onal methods of hi - ; i

ing in the murders of Gandhiji, Pandit “Jawaharlal the Sarda
) 18

(lifatrd(?gefaf‘(ﬁ) -?,I}d o}tlher tall poppies in the land, was the onl :
e mor-l » which was a terrible shock to Balukaka‘ YI;V ahy
e it:a,st put in the mouth of Nathuram than was cohtair? 15
the authorities z—mderélr(;3 nfﬁlgxﬁ 8%@)4?@1 ;chzlfupton_ S infor?n
m ithor ly 23, , L.e., about six ' :
2 ;isbsgftgig}n ]r_lersent a registered letter to Balsahri%()?{t}}llérbifhoretl:he
e %gh, who happened to be in Delhi at the ’timg ]%n
e er with the openly declared plans of those people 2
e 1'equesteci g?nstof Gandhljl—of murdering Gandhiji ahg ogu)hew‘
pre(’aution; - mf 0 ask.the authorities concerned to take o
e Jghsa e-guarding the lives of the Mahatma andp\rggerj
] i te}? pleaded for the sentences of death ’co lgl
Balukaka has thereulsolesegca%d J%gi theex?icvueﬁor}fsth()f e OAptee
. : 1ves of the i ]
g?%i% a?snc\ix }f{pte, saying that, “Instead of... ... c':?ndﬁﬁgggrﬁmsor}llers,
Ehiment b1 ik R "ot them”, He 415 aid them o com
7 ; ng of ordinary calibre ich i i t
f\ffc;r;lqg:i.d\;hffﬁfckars‘ Kesarl’ article, }%’X. 16. Siggg%ilggn;fynggtdlﬁerent
Lo 1s petition about the strikingly important : L
ndhiji living upto 125. SO g

20.106 Mr. Ketkar to sustain hi

L his st ;
L oy of an article Sulimonings e Bam i e
p: . ublished in the “Purusharatha”, a mo b
‘?};el\gi{i C%g«b%ﬁ:%, zﬁhlch is Ex. 166. He did Sup’plygorgﬁ;}‘;edm? s
e rflo a copy of the whole issue of the magézin Ofp o
Bl }bgfoﬁgrtﬁag% Marathi leaflet without a date Mre I%Ott\?f?if

B ¢ e Commission the full is Tl
X};écnh hehol‘?tamed from the Public Library OiueB?)fT*g;ey m%gazme
Siven a photostat copy of the article. The document i
iSSU_eJ‘OEng};S’[SIOH' by the Government of Maharashtrapwa u(tzﬁd hotpr
e ! 81; - magazine of that date and not merely one :"t‘ ? whole
the gorr%&an The portions in Ex. 166, the document la1 1fiebsepa-
n 'the artigfgogog%’ai]ggd I.{etlggr relating to What'Godsep%a(i:g qrgf:?lg%‘

- e ec 1 the copy placed before i G
by the Maharashtra Government. The additionge\fgg?dg Oﬂﬁﬁﬁgﬁ

& 5 fix. 166 are within brackets in red. As to when
. is not shown on the document as is required; an

© The material portiong are importan

" e, additions translated into
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Ex. 166 was printed,
d as there are very
between the two, it is very difficult to place
(Ex. 166) produced by Mr. Ketkar.
t and those are not in the issue
obtained from the Library. The words which are in Ex. 166, but not
in the copy produced from the Library are shown in red in the

s not in the Library copy,

he article. The word
English, are the following and the

important passage is “B” at page 12:—

Page 4-‘A’—After doing this.

Page 12-B'—Both of them had later to go to the gallows. This
fact is known to all. ‘Friends! We will not now
allow Gandhiji to remain alive. For all our
attempts to silence (lit .defeat) him have failed;
The words to this effect were clearly uttered by
Nathuram before the crowd that had collected
‘n thousands. It was but impossible that I could
sit quiet.

Page 15-C’—For some of his {riends
grief in various ways.
Barve could not help.

‘D’'—“Friends! Let the darkness come and then we are
there and so also the fair daughters of these
Brahmins. We shall see!” Such types of words
were they! Some more terrible words were utter-
ed that went cutting through your heart. But my
pen is not prepared to get polluted by putting

: them on paper. What can I do?

Page 22-‘E°—And especially among the green-grocers in the
Mandai, : i
Page 22-F—He was ashamed.

material discrepancies
any reliance on this document

photostat copies of t

had to express their
They came in his way.

Page 18-

Pages 25
to 26-G’—The wretched grandson of Bajirao who maintain-
ed Mastani as a keep cast an evil eye on other

women. He trampled the saints’ words—
‘Character is the man's most precious ornament’.
And what do we see today? We see Brahmins
flaunting themselves proudly among the people
saying ‘Among all the castes Brahmins are vener-
able’. We have reached the shameful state where
“The son of a Brahmin is selling eggs, Bhajivas
and milk and curds. He has lost himself in
_ fashions thus bringing disgrace to his forefathers’.
I am extremely pained. But who will say and

laugh and to whom?

90.107 Then there is evidence of some witnesses who should
have known in the usua] course of their duties if the words regard-
ing Gandhiji living upto the age of 125 years and Godse’s utterance
that “he (Gandhiji) would live if anybody will let him upto that

These witnesses are the following:

age” had been uttered by Godse.
Deputy Superintendent of Police Purohit (No. 66) who was at that
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time posted as a C.LD. reporter in Poona and was a shorthand Sub-
Inspector. He was present at the Shivaji Mandir meeting. He prepar-
ed the secret abstract of the Hindu Mahasabha and R.S.S. leaders’

activities in Ex. 114, showing that he is not friendly towards them.
His testimony is as follows: — ‘ '

“Ag far as I can recollect, I did submit a summary report of a
speech of Nathuram Godse and also of Apte. Ex. 111 is a
report made by me from my shorthand notes. It is dated
June 12, 1947. The meeting on 12-6-1947 was held in Shivaji
Mandir. I do not recollect any other meeting where Godse
or Apte made any speeches in regard to Mahatma Gandhi,
or the Congress or the division of the country. I have no
recollection of the speech made in Shivaji Mandir where
Godse stated that ‘Gandhiji said that he would live for 125
years, yes, if anybody lets him’, If such a statement had
been made, it would have been recorded by our reporter
and a report of it sent to Government’.

20.108 The next witness on this point is Deputy Superintendent
of Police, Shidore (Wit. 67) who Wgs also in II)E’OOyna ig the C.I.D.
and was a reporter. He reported the meeting held in Tilak Samarak
Mandir on July 3, 1947. Ex. 112 was written by a shorthand reporter
Kalekar. He also had no recollection of any such speech and he said
that-if such words in regard to Gandhiji’s wish of living upto the
age of 125 years had been uttered by Godse they would have found
a place in the shorthand records.

20.109 Witness No. 68 is Dy. S. P. Angarkar, who was in the
Intelligence Branch as an Inspector. He was specifically asked about
Godse’s speech relating to Gandhiji’s wish of living upto the age
of 125 years. He stated that if such a speech had been made, it would
have come to his knowledge and he would have brought it to the
notice of the D.I.G., C.I.D., through proper  channel. The D, I. G,
C. I. D., Mr. Rana (witness No. 3) also deposed that no report about
Nathuram Godse’s speech relating to Gandhiji’s wish of living upto
125 years was brought to his notice and the D.SP. Pravin Sinhji
(witness No. 38) was also specifically asked this question. He stated
that he had no recollection of any meeting where Nathuram Godse
had stated anything indicating danger to the life of Mahatma Gandhi.
“If any such meeting had been held and any such speech had been
made, I would expect my LIB staff to report this to me...... I am sure
that if such a threat existed or such a threat was given, I would

have come to know about it and I would certainly have reported
to my superiors”. :

20.110 Whether or not any such threat existed is not the question
to be discussed at this stage; for the moment the point before the
Commission is whether anything was mentioned by Godse about
Gandhiji’s claim of living upto 125 years, ete. :

20.111 These witnesses, who would in the ordinary course of
their duties have heard about it. or made a record of it if such a
gpeech was made, have stated that they had no such recollection.
These words are very telling and significant and if they had been
uttered, these witnesses should and would have renorted the matter,
of course assuming them to be honest, not friends or sympathisers

.
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ol Godse or of the school of thought he represented. Their not doing
§0 is an indication of these words not having been uttered. It may
be added that Mr. Dehejia (witness No. 84), who was the Home
Secretary, and an alert one at that, as is shown by his notings on
the files produced before the Commission, had also not heard any-
thing about it, :

20.112 If these words were not uttered, then they could not
have formed the basis of Mr. G. V. Ketkar’s conclusion of danger
{o Gandhiji’s life and consequently he could not have requested
Balukaka Kanitkar to warn the authorities to keep alert. Balukaka
Kanitkar's police statement also does not rdfer to his conclusion
being based on any such words still less on what Godse said but
more on the gloss which in his hearing some R.S.S. volunteers put
on the speech of Godse.

20.113 In an article (Ex. 16) in the ‘Kesari’ of November 15, 1949
the day Godse and Apte were hanged, which significantly is under
the caption “National Victims of the Death-Sentence”, there is a
portion which has been marked Ex. 17-A. It has a sub-title “Previous
wasnings of danger neglected”. This portion, Mr. G. V. Ketkar
pressed to the consideration of the Commission in support of his
claim of being instrumental in warning the authorities. It runs as
follows :—

“Thereafter a similar different note was found in the speech
delivered by him in Shri Shivaji Mandir in reply to the
speech made by Jayaprakash Narain on the S. P. College
ground. Hence it was that Shri Balukaka Kanitkar had
sent a registered letter to Hon. Balasaheb Kher stating
that the life of Congress leaders was in danger and that
it was necessary to tighten up Government measures in
that connection. Godse in his speeches used to express his
fury against our leaders who were falling a prey to the
tactics of Jinnah. The said speech contained a sentence
meaning ‘Gandhiji says that he would live for 125 years.
Yes, he will live, if only allowed to do so’. The inference
drawn by Balukaka must have been based on some such
sentences only. If, on receiving this letter, Hon. Kher did
not feel it necessary %o take a serious view thereof, he
cannot be much blamed. The seriousness which subse-
quently attaches to these previous warnings after the
dreadful occurrence has actually taken place cannot be
well comprehended in advance by anyone. However,
Gandhiji had a wonderful power to pacify his extremist
opponents who were bent on a quarrel and to win
them over to his side by means of his influence. The same
had become an object of wunflinching faith among all
people, great and small, as a result of several experiences.
The said faith was deep-rooted not only in the devotees
of Gandhiji but also in his opponents”.

20.114 No doubt in this article which was written during the
life time of Balukaka Kanitkar there is a reference to the sentence...
of 125 years’ claim of life by Mahatma Gandhi, etc. But it is signi-
ficant to note that there is no claim by Mr, Ketkar in this portion

’i that it was he who had asked Balukaka Kanitkar to write the letter




I I b
“

to the then Premier : o TR !

e Speélg%nulqégn};ex, M{, Kh.m. I‘}ns“mtlcle also said that Godse in

. = J(') express fury against Congress leaders who had

Lo h}é o 1112{1:11‘!1, and then there is mention about Gandhijti‘w

Lol s uld live upto 125 years, and then the article sa g
a must have drawn his inference from some such S(:“YV:

tences which clearly showed that it was not Ketkar who had asked

:;Vr‘f(]igrpf;iff}f aBt Ithli meeting and as a result of mutual arrangement
- L ita (111 aka wrote to Government. Whatever it may or
T oes not support Mr. Ketkar's claim that he Yhad
e gernment against the danger to the Mahatma’s life

! ad: done so through Balukaka Kanitkar. On the Zthe;

hand, it only indi g :
Sl y lcates that Balukaka had written a letter giving a

20.115 Mr. Ketkar ﬁas th f '

! i tka hen referred to a letter i
ﬁiglt:;%ro h(iad Wr%tten to Mr. Ketkar (Ex. 23), d:]fezlyhl\lfz}:/elzfll)gka’k?a
= ;%sa ta dt:gl t(})lf rp-il_bhcati};)n of the article in the ‘Kega;i”
Pecaiie o I reliance has been placed i '
it is necessary to examine it in some detail.pIt statesoz‘:hath‘;}srer]eeg?&‘:

on Kher and misunderstandin i 3
X 1d g qua him. It does '
;ﬁg gs:gl%i 1W(}le misinformed about. It states thatn(étr;iitﬁ,sh afi-oeffa -
L ll‘%t the Mahatmg he (Balukaka) had, as a precautionz;)lfe
who\ Wag: i\rxl; 11) ‘eirlli ‘;ge;hean%h%if tert}ister, really Premier, Mr. Khélv
s 1en, and that reference to the lett in article
?Oadsal;azrggf ti}rlf V\;gy for clearing the misunderstandiil;g.mItth;(;!'r(a)légecéL
Uiy Justice had been done to Mr. Kher that he was ne l's
Eenl, b Sl ?t matter o[ fact, there was no lapse on his art ng‘
N et ﬁr immediately to the Union Home Ministerp Sa“d e
o ’h ey n o elappeal made to the Governor Generaj he’ (Kl 'atl
e gz_cl ca 1% mentioned about the assurance given b,arl\l,i .
i p'ecml (;lhaf)r(]) ?pr}?fSISes that misunderstanding in the minyds 011‘
e EG er must be removed by publishing the létt :
i or General in the ‘Kesari’. The negligence, it says, - =
e el re%ponmble ofﬁcu;tl&—refer‘ence being to the ’Delhiy ,lx{vas
s ?g,rr) tg 3Oaé1€kg§z VK&I})ﬁ«:if{ Iolca] officials should have p}:;)u%ccz

g 20 ) It. awa; e place where Gandhiii i
E}ﬁgtpgaygéi i?irhifrgsvi)%ggs e}aa\;e averte};:‘l the tragedy.nl‘%hgolezagn%g151;25
s iji we 2d to search being made af per whi
St Conihe e B it of that ' ocl ot vt
s and so ‘ i

gﬁg%ldi?a&fesbee% done. Whatever else this lettrcrslf ISI‘?;; 21flocordomng
S }1110 _say that what Balukaka Kanitkar w tW o o
e instance of Ketkar. bl

20.116 Mrs Ketkar, W;hfnd iél the witness box, was

{ ¢ stated durin i 50 N
the n'lformaﬁmn which the latter gla 5;;1; shii }t111rsne ‘Of Baluka'ka that
to this specific question was as follows— instance.

“I have written in the arti
: > article (Ex. 16 ’
7(\;(.rmté{en the letter gfter cerg:ain WZ)rdJ(:sha}fadBSIUkaka o
y Godse at a particular meeting” = el

The answer, to say the least, was evasive and there is no assertion
even that he had done so during Balukaka’s life time.

90.117 He was next asked whether Balukaka had made any
veference in his letter to him (Ketkar), (Ex. 23), that he had sent
the warning at his instance. His reply was—

“Ves. because the letter was addressed to The Kesari for publi-
cation and not sent to me personally”.

This explanation does not support the claim of IMr.
anything was written by Balukaka at his instance.

920.118 Mr. G. V. Ketkar gave an explanatory statement to the
‘Indian Express’ which was published in its issue of November 17,
1964. He therein stated that this news item published in the news-
paper was generally correct. To quote his own words as given in the
newspaper’s report, he said—
< “published reports of that speech are generally correct. I had

spoken about it (Nathuram’s intention) to the late Balu-
kaka Kanitkar. He (Kanitkar) had then written to the
then Chief Minister, B. G. Kher, informing him Nathuram’s
intention. Kanitkar had shown me a copy of that letter
(to Kher)”. ;

20.119 This report shows that Balukaka Kanitkar was not pre-

Ketkar that

" gent at the meeting but it was Mr. G. V. Ketkar who apprised Balu-

kaka Kanitkar of Nathuram’s intention and then Balukaka Kanitkar
wrote to Government.

90.120 The way this clarificatory statement is worded completely
negatives Ketkar’'s story -of both Balukaka Kanitkar and himself
being present at the meeting together. The words having been utter-
ed by Godse and the talk subsequent to that between Ketkar and
Kanitkar as to the evil designs of Godse are contradicted by the
clarificatory statement. It gives one the idea that Balukaka was not
present, that only Mr. Ketkar was present, and that Mr. Ketkar gave
this information to Balukaka Kanitkar who in turn wrote to Mr.

Kher.

920.121 Tt was urged before the Commission that this claim of
the letter having been written to Mr. Kher at Mr. Ketkar's instance
is a complete invention with the object of creating defence against
criticism and to guard against the fury of the people of Poona, who
had put a garland of shoes round his neck after his disclosures and
after the severe criticism in the Press where the whole function
was described as “a sordid reminder of the ugly spirit which still
moved some people in the country” and that “the Poona reception

was a shame beyond description”.

90.122 Balukaka Kanitkar, in four documents relevant to the
point in controversy, has given his version of what was alleged to
have been said by Godse at a public meeting at Shivaji Mandir.
First, there is the letter which he had sent to Mr. Kher. This is not
before the Commission as it was addressed to the Bombay Premier
while at Delhi and we do not know what happened to it. All we
know is what Mr. Morarji Desai has said. His version is that no
names were mentioned to him (Mr. Desai); and that it indicated a
general danger to the leaders of the Congress and to Gandhiji. '
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official documents connected with Daji Joshi do not

90.130 The statement of Mr. G. V. Ketkar, although he is rather

vague about the dates, shows that in Poona very hostile sentiments
were expressed against Gandhiji and Poona papers had indirectly
oreated an atmosphere inducing to violence with occasional news
that something terrible was going to happen.
Poona.was against the Congress leaders, including Gandhiji, because
& (hey had accepted the partition of the country and everybody’s

" impression was that it was at the dictation of Gandhiji that Congress
was acting in every matter; but the real reason for hostility against

The atmosphere in

Gandhiji was the partition of the country. Subsequently, there were

other causes also e.g. the massacre and looting of Hindus in the
Punjab and subjecting them to indignities while they were travelling
by trains from the Northern areas like Bannu. Lastly, it was the

giving of 55 crores of rupees under a threat of a fast un to death.
As these incidents extend over a period from bhefore the partition

‘somewhere about July 1947 right upto the middle of January, 1948,

this statement would show that throughout this period there was
a hostile atmosphere in Poona which was dangerous as it was tending

towards incitement to violence and as the Mahatma was considered

to be the inspiration for every action taken by the Congress, people
had started putting the responsibility of all these ugly incidents

2 upon him and their ire was directed against him.

90131 As Mr. G. V. Ketkar deposed that he had disclosed to
Mr. R. K. Khadilkar about what he had observed, what he had heard,
and about what Godse had told him when the two of them were
travelling by car between Bombay and Poona, Commission thought
it necessary to examine Mr. Khadilkar who readily consented to
appear before the Commission. But he had no recollection of Mr.
Ketkar’s statement, His own statement is very revealing and he
stated this: See paragraphs 132—150. »

© 90.132 There were rumours before the 20th January, 1948 of a
conspiracy in Poona to attack Gandhiji. The rumour was that some-
thing will happen to Gandhiji because he had succumbed to the
pressure of those who were advocating partition, he was responsible
for giving away 55 crores to Pakistan; the people were, therefore,
saying that there is no escape for Gandhiji.

90.132 One instance of the opposition of the fanatical group of
the Hindu Mahasabha against Gandhiji, he mentioned that there
was a proposal of a joint meeting to celebrate the anniversary of
Tilak’s death on Ist August which it was thought would be a good
gesture and Mahatma CGandhi was to be invited to be the main
speaker, Although Mr. N. C Kelkar was agreeable, the others were
averse to it and led by Nathuram Godse they threatened that they
would disturb the meeting and hold a parallel meeting. As a conse-
quence of this the proposal was dropped. .

20.134 The atmosphere in Poona was highly tense and _critical
of Mahatma Gandhi though there were no open threats. The writings
in the Press and the trend of public speeches made, as also private
talks, showed that people were ‘critical‘of Mahatma because they
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thought that he had betrayed India which

Hindus only. This idea was prominently mentioned in the ‘Hindy
Rashtra’ and the Hindu Mahasabha raper called the ‘Kal’.

20135 He (Mr. Khadilkar) knew Badge, who wag then working
in the Hyderabad Liberation Movement but he never knew that he
Was an associate of Nathuram Godse or that he was inclined to
violence against the Mahatma. After the bomb was thrown there
was consternation in Mr Khadilkar’s party and disappointment in
the Hindu Mahasabha camp. The former was quite outraged by the
fact that while a Congress Government was in power an attempt
should be made on the life of Mahatma Gandhi, because nobody
whether communist, leftist or politician of any other hue, wanted
Gandhiji to be injured, much less killed.

they identified with

20.135 It was after the bomb was thrown that Mr. Khadilkar
came to know about Balukaka’s warning to the authorities of there
being persistent rumours in Poona that some conspiracy was hatch-
ing to kill Mahatmaji. As Balukaka had informed the authorities,
Mr. Khadilkar took no steps to apprise the authorities of this matior.
Senior Congress people like Kaka Gadgil, K. Jedhe, S. S. More and
others, were all under the impression that Balukaks had given the

information and there was no need to do anything more. That is
hardly a justification for inaction.

20.137 Before the bomb was thrown the atmosphere was poison-
ed and after the attempt there was alarm. “The local police intelli-
gence were almost with us and they knew everything”, and, there-
fore, Mr. Khadilkar and his party did not inform the authorities of

what was happening. This, in the opinion of the Commission, is an
inexcuseable alibi. :

20.138 Mr. Khadilkar said that Badge was with Madanlal when
the first attempt was made. “T am absolutely certain that before
the first attempt was made and after the partition and the giving
of 55 crores the atmosphere in Poona wag highly poisonous and
antagonistic towards Mahatma Gandhi and they thought that if he
continued, he would damage -the country without there being any
remedy; to put it clearly, he would barter away the country to
appease Pakistan”. Government was being blamed for not taking
proper precautions against the movement and they blamed the
Bombay Government more because they had to take precautions in
Poona. “I would again like to say that Poona police intelligence was
with us. They were sensing' what was happening in the city........

and we could' never imagine that they would not apprise the
Government of what the true state of affairs was”.

20.139 After the giving of the 55 crores the writings in the Press
showed that the anger of the people was directed against those who
had betrayed the country rather than against the Muslims and it
was not correct that the violence was to be directed against the
Muslims but the real fact was that it was directed against the Con-
gress and Mahatma Gandhi Although Mr. Khadilkar and his friends
did not warn the authorities in Bombay or in Delhi, they were all
concerned about the safety of Mahatma’s life, Unfortunately they
showed no demonstrative proof of it.
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of Nathuram Vinayak Godse and others to assassinate
Mahatma Gandhi—

the Commission has discussed the evidence at great length. It has
set out and analysed the evidence of Mr. G. V. Ketkar and the rele-
vant doctiments which have bearing on his statement. It has also

. discussed the evidence afforded by the documents dealing with

Balukaka Kanitkar. It has also discussed the evidence of Mr. S. R.
Bhagwat, witness No. 09, as also the evidence of police

& officers whose duty it was to report the speeches made the workers

of communa} and other parties, the former including the Hindu
Mahasabha, the R.S.S., and the Rashtra Dal. The evidence placed
before the Commission shows that the claim of Mr G. V. Ketkar
that he and Balukaka together heard a speech made by Nathuram
Godse, in which he said that ‘Mahatma Gandhi claims that he will
live for 125 years; yes, he will if he is allowed to do so’ is not made
out. The evidence does not show that Balukaka Kanitkar and Mr.
G. V. Ketkar were together at the alleged meeting. The statements
of Mr. G-. V. Ketkar himself are varying and contradictory on this
point and there is no reliable evidence before this Commission
showing that such a speech was made, or, if it was made, both Balu-
kaka Kanitkar and Mr. G. V. Ketkar were present at the meeting.

20.154 It appears to the Commission that the fact that Balukaka
Kanitkar did write a letter to Mr. B. G. Kher about the danger to
the life of top Congress leaders, has been made the basis of
Mr. Ketkar’s claim that it was at his instance that the information
was given. As a matter of fact, there is nothing to show that Mr.
Ketkar was in any manner instrumental in getting that letter sent.

90.155 The evidence of Mr. Ketkar is full of inconsistencies, in-
accuracies and contradictions, and it is difficult to hold on that
evidence that Balukaka Kanitkar wrote any letter at the instance
of Mr. G. V. Ketar. Whatever he did, he must have done on his own
and the credit of it cannot go to Mr. G. V. Ketkar. '

20.156 Mr. Ketkar has stated that in October or November 1947,
Nathuram Godse came to him and he (Ketkar) tackled him about
his threats to the life of Mahatma Gandhi and that Nathuram ad-
mitted to him that he was going to murder Mahatma Gandhi, Mr.
Ketkar says so and there is o reason why his statement on this
point should not be accepted. But it is surprising that the speech
about 125 years made Mr. Ketkar to induce Balukaka Kanitkar to
write to Gotvernment and he was utterly inactive in regard to a
clearer threat given by Nathuram Godse, of which matter only Mr.
Ketkar was aware.

90.157 The third occasion on which Mr. G. V. Ketkar came to
know about the threat to Mahatma Gandhi’s life was when soon
after the Birla House bomb incident he met Badge who gave him
information about the conspiracy 1o kill Mahatma Gandhi; who
were in it, and that after the failure of the throwing of the bomb,
the conspirators were going to repeat their attempt. D. R. Badge
was at one time an employee of Mr. G. V. Ketkar. Again, Mr. Ketkar
took no steps to prevent such a catastrophic happening, nor inform
any authority or anyone else about if.




20.158 The other bersong who kney anything about the dange
to Mahatma Gandhi’s life but not about any conspiracy to murder
were Balukaks Kanitkar ang Mr. S. R. Bhagwawt-.. There is evidence

ments steadily improve one on the other. The evidence only shows

to have done anything to apprise anyone about the danger to
Mahatma Gandhi’s life. His plea that ‘police was with U5’ s

20.160 There is evidence of Mr, N. v. Gadgil given before Mr.
Pathak that Mr. Khesavrao Jedhe, M.C.A., had give him some
enigmatic information about the danger to Mahatma Gandhi’s life:

ut in spite of hig knowing that Nathuram Godse ete. had been
given a send-off before going to murder Mahatma Gandhi, he tooj:
Do action in regard to the matter. He did not inform anybody, not
even Mr. Gadgil. It is difficult to say what wasg the extent of his
knowledge and what was the source of his knowledge, Ag both Mr.

finding in regard to Mr. Jedhe’s claim. But this much does appear
that the atmosphere in Poona wag tense against Congress leaders,
including Mahatma Gandhi. : :

the exception of Mr. G. V, Ketkar nobody had any information ip
| regard to the conspiracy of which the architect was Nathuram Godse,
v No other Witness, excepting Mr, Ketkar, hag deposed to the likeli-
hood of any danger to the life of Mahatmg Gandhi from Nathuram
Godse, still less of any conspiracy:,

this, that he apprehgnded danger to the life of top Congress leaders.'

: Gad_gil as well as Mr, Jedhe are dead, it is not possible to give any
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CHAPTER XXI ;
TERM OF REFERENCE (b)—PRIOR KNOWLEDGE
A. DELHI

Information with Sardar
91.1 What information the Sardar had in regard to (i) danger to
. lhe life of Mahatma Gandhi, (ii) about the conspiracy to murder
" Mahatma Gandhi, and (iii) where the danger was from and from
~ whom has been deposed to by three important witnesses, Mr. V.
" Shankar, 1.C.S., Mr. R.N, Bannerjee I.C.S. (Retired), and Miss Maniben
" Patel M.P., daughter of Sardar Patel.

~ Mr. V. Shankar, Wit. 1(P), Wit. 10(K)— , .

E 91.2 Mr. Shankar who at the relevant time ie. in 1947-48, was
Private Secretary to the Home Minister Sardar Patel, had some im-
‘portant information to give to the Commission,

. 213 In paragraph 9 of his statement before Mr. Pathak, he has

‘said, “Actually, I think, both he and Premier and the Home Minister

of Bombay knew that this conspiracy was probably on but the ques-

" fion was who were in it. For instance, even such a man as Mr. N.C.
Kelkar, editor of the Kesari was mentioned.” e

" 914 He stated that from the intelligence reports as also from
discussion which Sardar Patel had with the Bombay Premier
nd the Bombay Home Minister he (Sardar Patel) knew that there
a8 a move to assassinate Mahatma Gandhi and also that perhaps the
tre of the movement was at Poona and eventually it proved to
correct, i.e. the conspiracy of Nathuram Godse and others. He
ed, “I know that during this period all sorts of rumours were
revailing and naturally the police had to screen the information
hat came to their notice and took action when it was warranted”.
t the first concrete evidence on the basis of which any effective
ion could be taken was the confessional statement of Madanlal
de to the police after his arrest in connection with explosion of
bomb which on January 20, 1948, was exploded at the prayer
lieeting. ‘ ‘
215 Mr. Shankar stated that political thinking took a serious
m after Gandhiji’s fast. The atmosphere was surcharged against
akistan both because of the partition and because of Kashmir in-
asion. People had started interrupting Gandhiji’'s prayer meetings
testing against both his philosophy and methods of dealing with
~ {he situation and for his taking up the cause of the Muslims in India
as against what the Hindu and Sikh refugees thought should be
done for them so much so that Mahatma Gandhi wanted to go and
eside in a Muslim locality in order to prevent the eviction of
" Muslims which caused a great deal of sensation, but Sardar Patel
succeeded in dissuading Gandhiji from doing so. These anti-Gandhi
feelings were accentuated because Gandhiji agreed to insist on the
payment of 55 crores as a moral issue.

b ¥ . > 123
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21.6 Further My, Shankar said that. the police did not get any

concrete or tangible evidence of the conspirators until they got {he

- Confessional statement of Madanlal ang “T know that after that state

ment both the Intelligence Bureay and the Bombay Police were nof

on the trail ofthose Wwhose names had been mentioned by Mr. Madan

lal. Special 8roups of people were sent to frace them oyt from thoip

€, but they evaded police parties”?, Thig musl

have been on the basis of Srroneous information because there iy
little proof in favour of thig statement,

21.7 Mr. Shankar was re-called before thig Commission ag wil.
ness No. 10, He stated that he did not know about the chain of talks
between Ketkar and Balukaka Kanitkar or the latter informing

Balasaheb Kher or any talk taking place between M. Kher and
1. Morarji Desai and Sardar Patel, ~ ‘

“My impression is that there was information. of the existence of
a hostile camp in Poona which was then known as the Kesari School
of thought against Gandhiji and Dr. Savarkar was said to be the
inspirer of that schoo] and as far as I know their activities were kept
under watch by the Bombay Special Branch.” In Cross-examination
he said that it was not specifically known before Madanlal’s stato-
ment that there wag 5 conspiracy to murder Mahatma Gandhi, “Ay

least I did not know either about Ketkar Or about Kanitkar”, He had
no recollection of Mr._ Morarji Desai givi i i

21.8 Before Sardar Pate] left for Bihar e

January, 1948, he had seen the statement of Ma
that a gist of the statement was given to him p Mr, :
Mr. Shankar clearly remembered that the Sardar had told S
to keep persong mentioned by Madanlal under ¢

carried out,
Sardar was ignorant of the conspiracy to murder

21.9 In regard to the conspiracy Mr. Kher o Mr. Morarji Desai
used to tell Sardar on the telephone but there it appeats the reference

is not to any particular conspiracy but just the “movement” to kill
Mahatma Gandhj. /

21.10 Mr. Shankar was shown Ex. 5 and Ex. 6. He could not say
what statement Wwas seen by Sardar but it certainly was more de«

tailed than what was contained in Ex. 5.

2111 Misfortune of the Hindus as a consequenc
ascribed by many people to the appeasement polic
for which Mahatma Gandhj was being held, responsible and the
Kesari school of thought of Maharashtra was openly blaming him.

The matter was not so serious till the Mahatma started his fast-and
it increased in seriousness still more because of the issue of Kashmir,
the plight of the refugees and the atrocities on the Hindus in Paki.
stan. People were objecting to the philosophy of Mahatma Gandhi,

d know-—— i

e of bartition wasg
y of the Congress

2112 According to this witness, and he shoi]

(1) There were rumours of danger to M

ahatma’s  life. The
~ umours were, however, vague . ,
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" : ier of JUand
2) Sardar Patel, Balasaheb Kher, Premier Of“n]i?éggfgnt” 3
g bd‘l@( &i\l/l“orar'iiv Desai knew that there WaSN ac e,
Mll but not who were in it; even Mr. N.C. Ty
3 l"""l‘l was at one time suspected but theé"e Wer ki
El?(éizlidence about it or what quarter theke}ur;gsardar o
‘ Ji Desai used to spea ardar I
i 1\(& ”L]Eh{‘e})l SczlgggonMeofi?orgxllt a conspiracy but not any particular
conspiracy. : : P Camp-——inépired o
) r ile camp—The Kesari | by
L There‘;x E§Sbith:i(’gsx%aes bem}; watched by the Bombag% %?efﬁ?S
Branei. The Commiion i 08 aftes M Moverdt Dieost
; j a adl : - : 3
waé\c;lgyggc?gth\iﬁl aéhgairgi?gyr;ation furmsheg byPPfolf.aJ ;Zt
0 a Sardar Patel a gist
for 1948, Sanjevi gave 5
- B? fﬁ:dggﬁ%%th:i%ment and Sardar tll?ld“ ‘s%erlzl gﬁfa;tgggrgsg‘;
O 7 i - . S : :
i to keep a watc ! ‘
;)ggsg;?sd xflcéﬁigiggle%y Madanlal, Mr. Shankar d}d no‘p say
who ersons were. . I
(6) liﬁl OSt]r?;r?le{ai') did not know about Jain or Keﬁkar or Kanit
kaiﬁ. s i Mr., Morarji Desai
3 hat information /
0 Iégvgofsé gg;dg? O;VPva:tg/i at Ahmedabad on 22nd January,
o i av telling his Secres
‘ ore i dence of the Sardar_»
i %ugaﬁhzﬁygﬁiﬁg ggéu‘c danger fo the %_f_e_ of Gandhiji or
a%lout any conspiracy to murder (:}and. 131; ad
(9) He knows nothing about Ketkar or Kanitka a ‘
wrote to Mr. Kher.

Mr. Bunnerjee, Wit. 19—

i ( Secrefary at the rele-
annerjee, who was the Home ‘ ! e
| s I\;.edBdé‘leforJe‘ Mr, Pathak as witness Il:Tot.h;’{; a;llg, ]g%ggd
lﬁm élm%l?gggi as witness No. 19. Before Mr. Pa
is Com

hes informed
thrown they should have in ‘ ]
andhi before tgioggrﬁ? 1\)[)‘;3:153111&1 in his statement gf“‘fci ﬂrﬁ) I?S%Ifll"e;
m (Bal}nelrljee) nd two or three haunts mﬂBombay 911 coem T
Ry ars“e;d the words “Phir Ayega (they v_&fn. R
; :z%Qrs agglga 1?(()) %lhslb witness, there was a full story of th
L Accordin, |

" in the statement of Madanlal of the 20th January. ‘

i  fa he remem-
i iss he stated that as far as H

21.14 Before this Commission s e

‘ out the story of C fr

" bere;d B newsngir h%?geany imformation_m regagd ‘]cQo ul% 'tr‘lrli‘ilestg]’hcse?

’? an]egﬁe;ezgneg to know about the (ionsgn%?iar?g }fel:id §n031~st i
g ; inf ost funera mee 1d ~ u

me1§t ?fﬁeam}ffe 1§fi (}Srzar?g}a_rp]gsa‘t‘el the dgta}ls of which have beer’l” given

11?14(thae chapter sub nomine ‘First Inquiry’. .

nnerj aid that in the statement the names
o ?ax&;g;geegisgné but when his attention Was“cire'%wfrio’g;
b ar&d‘ ‘A’Epfeem\ent he said that it must ’have belexll‘ guss o
Madanlal§ i ive’n in the statement of Madan al cor I}_orma‘tion
t%e“’des'cr}gpt;?néogdse Mr. D.W. Mehra who gave him in
the arres .A G




about the precautions taken at Ma
Birla House did not tell

st January. Mr. Sanjevi mentioned at the

, he conspiratopy
Mr. Sanjevi, he said, did nof

21.16 Mr., Bannerjee hag

no information
Desai told Sard

ar Patel at Ahmedabad,

21.17 He could not say how
Gendhi in : i

as to what Mr. Morari

there were reports
e. In the weekly reports which were

: , \y there wags no indication that there wag
dange(ljl to Mahatma Gandhi’s life. _ no knowledge of M,
atel anything in regard to the danger
, and as has been said above, he dig not have any knowledge
A.hmeda‘bad on January 22, 1948,
21.18 Thig witness’s statement shows—

@) The first time a conspiracy to murder was disclosed by
Sanjevi was at the e

ost-funeral meeting of 31-1-1948,
(2) Sanjevi never told Bannerjee about any conspiracy.
(3) The statement of Madanlal read out at the meeting dis-

closed some names, particulars and 9 or 3 haunts in Bom-
bay of the conspirators, and the words “Phir Ayega”,

(6) There was no menti
ing from Bombay.

(7) He had no knowledg‘e‘of Mr. Morarji D
in August 1947 about dan
or of what he told him at

Miss Maniben Patel, Wit, 79—

esai telling Sardar
ger to the life of the Mahatma
Ahmedabad on J anuary 22, 1943,

the evidence of Miss Maniben Patel witness

No. 79, who was a constant and faithfy] companion of her father and
wledge of what was happening at 1, Aurangzeh
idence; but not those matter

] [ State with
r fa ( 2 ; ed any undue in.
quisitiveness in regard to them. To correctly describe her conduet in
when she was bresent and any matters
sphinx and uttered not a word,

21.20 Here statement ig that she did not know anythin about
Ketkar or about Balukaka Kanitkay and she could not sayg if her

> 11
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i Mr. Morarji
(her ny thi about the conspiracy nor what / !
Ben. tk?de meinfii}}lllégat Ahmedabad, but if there was 3n%ft‘i}im§r§§1
B (})1 said, Mr. Shankar must have found out thé easfle o
?}?‘ Sreﬁ'\ferrin’g réally to the details of the Borfn]} kazg. e
ik d "fd‘ her personal diary and in the entries o Sam(;.i yPa%el .
:gmucie; no mentionn of Mr. Morarji Desai seeing Sardar .
| Ving any information,

jevi, she sai to come and see her father and
21‘.2}11'Mr.b‘80?§3(§\17(1; ISB};emS]:)algéas?es.e%aﬂy information used to bganserilr‘i
lk'to o ? the statement of Madanlal and what was happeni % o
o a][l)oouCasee Mr. Shankar showed her father the statgmen oL
Boiml Reall-y what she meant was that he read };)utd 1;§me1r -
dg'n at. She added that her father knew about kt ebui sgh —
l’fn;e%fs life and every possible pre?caut}’on was tg ent e
]inc’)l aﬁything about the “conspiracy”. She c111 r}llo’b e
i nalg\:)‘ut‘ Ay Kan%c%karix? (;I;g\g(liei}ée’lcrhf aaar?gef to Mahatma
? veygd 18'1? Ytﬁq\/gfrto‘K};legr fc;ilid esl;), he must have done 1t on t};lg Sc?i%?é
.“nn?ehlnsov; gélled Ultaphone or must have talked to him in his
ere she was not present.

if she knew that certain things had happen-
‘21§2 S}alea\rﬁsigsgﬁnlefdsnagar and some spc‘eeches 'hfd beer;1 r;lftrii
N O}(l);rlh ere indicative of an impending vio e]rolciz o eg o
i ‘W'JK(:Z‘Tar?éhi‘ her reply was that she did not know 1;1 i
hatrga ed that’a Hindu Sabha newspaper editor fr(()ill?' Iggt e
e T T
‘atel ; = in the morni :
ﬁ%ﬁinagbf)mg ilhoeC 1Lig‘h-handedness of Mr. Morarji Desai.

‘ to
21.23 When asked what her father thought} abotltk‘é%et}?:nr%giter
[ : Gandhi’s life, she said that he must have 3 b
hatr{lg because he went to the Mahatma and aske pe gt
IQILJISIi}:ze (ic%a search the people going to the prayer meetings,
the Mahatma did not agree. ;
e She could not say what statement of 1\/13101;11141:;1%rl V\'gatshgrggﬁlge
o he father nor whether her father was told tt‘a S
g erﬁ to Bombay with a copy of the statemen Iflather cihe
e ‘been serl}l, further information available after her e
ée;rl'{e‘gs!sn aP‘Zma on the 29th_Ja1%\1dla£y.tr31fa tézr;ii }g/;gs l?fey tﬁen S
| ' to Maha ] y
Oevrﬂfr?lfst ?12(\)7? tgill(:ed(li atlclagesrardar on the Secraphone. She did not
lknow anything about it. il
 21.25 She said that she remembered a perstorol1 garé;-e%oJl?/I S
g sdmething to do with the information abou ?o O% vl v
G mndhi’s life, but she could not say anything a‘ Slmale oL
Do telling her father about Jain's information. S
'Des.al lg 't%che statement of Madanlal being conveye e
asked‘ al o as “whatever Mr. Shankar has stated ab%u (Thd
‘ %?gnil;e(?f %\/Igdanlal must be correct; the informa‘s’loré I?e o& Lran e
‘ investigation was coming in .bits to my father .
on which' dates the information was given. i
21.26 Tn the end she stated that it was correc Do
section which wanted to oust her father and }é"erndeiﬁ or, there
. resigned and sent the resignation to Mahatma Gandhi,
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Thus, according to Miss Maniben Patel—

(1) She did not k
R : Now anything about ;
@) ézforma‘tlon given to Mr. Kher Uétncli{ ?otka}l;iS e
he does not know about y him to her fatherp.

Morarji Desaj any information giver
January. i to the Sardar at‘AhmedabadggleI}chgy 2.‘12%](]

(3) After the b i
omb incident Sanievi ;
eve ; : anjevi u
) Por;y ‘ day and give him the prog‘resss %c% fﬁ’ sete. her father
, ons of the statement vestigation.

father by Mr. S of Madanlal were o
Madanla), r. Shankar, He read out from thi %‘lc;%lmglgl (e)lii

(5) She did not k
‘ now of the happeni
or Ahmednagar indicativeagxf)egiln

gs and speeches in Poon
‘ a
| (6) Tl{le; Sardar asked the Maha

nger to Mahatma’s life.

(7) Information about i i
in bite O bout investigation was coming to the Sardar

Mr. D.W, Mehra, Wit, 23‘——‘

21.27 Witness N
Bt A 0. 23, Mr. D.W. Mehra :
of any kind gfo"(‘;gnat the prayer meeting 71:hset?£ed that before the
knowledge of any in%te;dugg- the life of Mahatma G:"i‘;i;h? O}Ilnciﬁcati()n
e 1 3 i ;
thas from Bombay Pr‘ovingle}‘s %?etll’llg C?o.lwe to keep a wate e had no

he suggest to Mr.'S h on Mara-

glven no instructions nor did

cious looking persons, M been given for the se )
X Yy it i) 5 a i
he had told Mr, Mehpa hi?éleistl?a Gandhi would have 12%‘? ]%ialslﬁtsgs-

21.28 Mr., Morarji Desai de

1947, he ‘ ~
danger to by a0y, the information to Mahatma SR .0r =eDiember
the matter there Hu s M?‘hatma‘ was a belie o e
D thereeile alio) datd hat B had mand s e et

anuary 1948 ¢ dad gone to Ahmedabad on

: i eciall: ;
mation which Tain had given i, TP 5¢ Sardar Patel of the infor.

posed that in Au

cept that Mr, Moras‘no Cor_l"ObOl“a'ﬁVe p.roof
L r ?ne would accept that strgjée?n?r?% fles stated tha
vant t t e Commission has set out .
‘ Mahatr%a }e-f' ké'l}?WIGdge of Sard ut the e
~ tdah » Gandhi or a plot t. :

ofﬁmal witness who hp L Lo assassinate Mahatm s
Mr. V. Shankar Witﬁes‘s%\]“g??e ‘lntformationm abou‘c’;i Gandhi. The only

of Mr. Bhagwat writi
if he says sgo, he%gltmg i
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much and whatever information he got was vague. There is no men-
tion by him of Ketkar or Kanitkar, The danger to Mahatma’s life
about which information was coming could have been from the
Kesari Group and even Mr. N.C. Kelkar was at one time a suspect.
As Mr. Morarji Desai has said, no names were given. So even if

| M. BG. Kher did tell the Sardar anything he could not have told

him anything specific as to the persons from whom the danger was
apprehended. Nathuram Godse and his companions were not men-
tioned. However, Mr. Shankar has no knowledge of any information
given by Mr. Morarji Desai to Sardar Patel at Ahmedabad on the

Vmorning of 22nd January, 1948.

91.31 Mr. V. Shankar is vague even about what information re-
sulted from the statement of Madanlal or who were named therein.

'He has stated that Sardar Patel ordered “gurveillance” of those per-

sons and the police were on their trail. But this presupposes know-

i ledge of their names or identities or at least their descriptions and,

as far as Bombay is concerned, the only names known were Karkare,

| Badge and Savarkar. The trailing of the first two was futile as they

never came to Bombay except to catch the trains to Delhi and no

one took the trouble of getting their antecedents, or who their com- .

panions and co-workers were, from the Poona Provincial CID. as

.“, it was done after the murder. |
‘ 91.32 Evidently the Home Minister and his personal staff were

being misled by stories of trailing and special groups being on their
heels, Mr, Brij Kishan Chandiwala stated before the Commission that
a Police Officer had informed him that there were nine conspirators
in the bomb case and their identity the police had been able to find
out. But what really happened was that the conspirators were elud-
ing all precautions or trailing if there were any. All this comes under
the chapter dealing with Police Tnvestigation and will more properly

! be discussed there.

91.33 Neither Mr. Bannerjee nor Miss Maniben Patel had much
knowledge at any rate not as much as Mr. Shankar and, therefore,
it is not necessary to refer to their evidence at length. But this much
is shown by Miss Maniben Patel that Sardar had entrusted the
matter to Mr. Sanjevi who was giving whatever information he had
about the case. He was the seniormost Police Officer, the D.IB,, and
also LG.P. at the time, Sardar could not do anything else. Both Me.
K.M. Munshi an eminent Advocate and Mr. R.N. Bannerjee an ex-
perienced administrator have said that once that was done, the
Minister could not do or be expected to do anything more. He can-
not go and investigate himself. Both Sardar Patel and Sanjevi are
dead and what information, if any, Sardar had before the 20th
January cannot be ascertained. Tt ‘must lie buried in their bosoms.
This much Mr. Shankar has said that the Sardar used to deal with
these matters with Provincial Ministers which, as far as, the pro-
vinces were concerned, was the proper thing to do. But it appears
that Mr. Bannerjee, the kingpin of the Home Office, was not given

any information. Ordinarily, these matters would be routed through

the Home Secretary but what the practice actually was has not been
stated by any witness in any satisfactory manner. ‘
Mr. N.V. Gadgil, Wit. 6(P)— ‘ i L
91.34 The evidence in regard to previous knowledge of Mr. N.V.
Gradgil really consists of nothing more than what he was told by
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as Mr. Gadgil waa » - qber of the Const . \
81 was a member of the Central Ca‘tligigf tt}lfxssemb]‘y! and ~ {hig effect has recently been mentioned by one Bikhsu Chamanlal in
his evidence under’ theeh(égglgﬁssiow the “Organiser” of Delhi dated October 26, 1968. !
ki 21.88 Fortunately, Mr. Gadgil before his death was examined by
My, Pathak as witness No. 6. There he stated that when Jedhe said
fo him about being cautious the witness thought that it was some-
thing against him personally and his reply was: “What have I done
o raise their anger?” and the reply of Mr. Jedhe was: “All right,
I have told you what I heard in Poona” and after that the witness
had heard nothing from Mr, Jedhe. It is unfortunate that Mr. Gaigil
did not pursue the matter further with his guest; did not ask hmm
what he meant by the cryptic information that he had given and
that he should have left the matter there. But that is what happened,
another link in the chain of unfortunate omissions. It would be pure )
speculation now to say as to what the consequence would have been = = i
if Mr. Gadgil had been little more careful and had tried to probe ;
into the meanings of the words used by Mr. Jedhe and had tried to
get further information in regard to what he was saying. But most
probably the information would have been most helpful in the ap-
prehension of the future assassins and might have averted the trage-
dy. He has also stated that two or three days after the bomb incident
Sardar Patel took him into confidence and told him that the infor-
" mation which was being received made him very unhappy and he
‘ discussed with him the plans to protect Gandhiji’s life—the main
roposal being to search everyone attending the prayer meetings.
' n the 29th Sardar Patel said to him: “It was impossible to pur-
© suade Gandhiji to accept this proposal”, from which the witness
" concluded that Gandhiji was not willing to have people searched.

21.39 Mr. Gadgil further stated that at 8.30 P.M. after the murder
Jedhe met the witness in the verandah of the witness’s house in
New Delhi and there he said: “What I had warned you about hag
happened”. The witness asked Jedhe to give him the details and
" his reply was: “Godse and his friends were being feasted as they

. were to go to murder Gandhiji and that there was a function at
Tilak Samarak Mandir”. Thereafter the witness kept quiet and noth-
ing could be done. Mr. Gadgil also stated that beyond what Jedhe
told him he had no other information. About the Government of
b India having any prior information, the witness (Mr. Gadgil) said
" that Sardar Patel had told him about the information that he had.
" The witness also said that Sardar Patel had told him that he had some
" information regarding the conspiracy to murder Gandhiji before the
" murder took place but the witness knew nothing whether Bombay
" Government had any information or not. All he could say was that
" Balukaka Kanitkar had made a statement that he sent a telegram
to Mr. Kher prior to the murder that Gandhiji was going to be
murdered. This is not a correct version of what Balukaka Kanitkar
had said; the matter comes under a different heading and will be
discussed there.

21.40 Mr. Gadgil further said that Sardar Patel “right up to
5.20 P.M. on the 30th of January” was trying to pursuade the Mahatma
to allow search at least of some visitors to the prayer meeting before
they attended the meeting but Mahatma’s reply was “No! It is God’s
house and nobody can search.” ,

9141 Nathuram Godse, Mahatma’s assassin, wag Seceretary of
the Provincial Hindu Sabha. Mr. Gadgil said that he had come to

Pcona and vy became g Minister h ; :
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;an%gfgssﬁin?lcﬁg’?r of Goyernment that Madanlal Pahwa had made
e e}rlnenfc after he had thrown the bomb but he never
e sl de did not know anything about its contents. Thi
e ea ‘.Eangl it is not possible to enquire from him novs
G amg. o know about the confessional statement, what
would have bé%vg :nogzggriggtfﬁﬁ WhOl’I;l. o S()" S wlfo
been most valuable to ﬁnravel the Sliséig ‘Oofsepggic;n?g);g)gggég o

21,42 According to Mr. Gadgil, im i
s e gil, immediately after
ﬁti?n?;(?r}{iusspec1a1 1prjecau‘uon, was taken in that ¥n3e§§r;hr%§£r%¥ ‘5}}1{—
o meefina plam-clpthes CILD. man was stationed and in the
e r% a Sto quite a number of plain-clothes C.I.D personn ?
s Op ien. But this is not what the other W‘itn;esses h ’
; ne has deposed to the stationing of plain clothes polidc‘:é<E

men in every room of Bi Vi
e bR meet:%rrnlg House, but evidently there used to be

21.43 Two things emerge from thi

. ! em > is state ;
ét?thgf}lrl aixgict;teld inquisitiveness on the part n;%n}\&rgré}eédl(:g}ﬁ }c?)df{i O(f
s dc?cs v 1\/;3"l 0 gdhe meant when he said that Poona eori
e om]ef ing; and he egotistically took the mattrerpto pbe
St fefv 1msée , unless there was something in the co‘n‘t'éxt whi }?
e gut ,agrrg to him alone. And secondly, Mr. Gadgil never tr%cd
he'say‘s il r?r’l C1}111"t%er details about the confessional statement whigh
R e ? e by Mgdan‘lal. It will not be too great an exerci
R r?s' spic'ﬁlatlop» if one were to say that had Mr Gyadls')i?
i 1§ skill a little more and his unconcern a little 1e§
s t}e] een a}ble ‘go locate the target of Jedhe’s caution S7

Y ‘ e identity of Madanlal’s confederates, the future a:s?:

sins, assuming all the tim - ! fessi
i info)rmat‘ivee. that Madanlal’s confession was sufficiently

21.44 But on the question whet
» whether Mr. Jedhe k i
i\{&tétsca};i}f?gfréecc}nu%% y1\/171M GaJdgdi%l stated  they h'aeppcreltfe\fél a?gégiiﬂlgs’ O:
Sk < b r. Jedhe’s statement as e imp i
E?Zaztggp&e C;zvas; this. He told Kaka Gadgil, ‘‘sorsntetOpfgl;?le‘u?r%o elgldmg
i o something (meaning dangerous)”. It is possibl c:cong
: e others had heard rumours of their evil designsp o

Action taken by Mr. Randhawa and what he Enew—

12145 Mr. Randhawa stated it di ' '
‘ | dh; sta that it did not c ‘ i i
i/sh}gi%lgvy(}gggﬁr?lgxon.er gnd Disgict Magistr‘ateOﬁzttghzlsli?gtlg%
M [ s in danger. As a mattel of fact, he t i
S&%ts t}?ela(li Vfl%i?igi tci{ open a panchayat ghar where aa p’ra}-(;feertigléetlzlilrfn
T ha)\e/;e g(;z&gré tt}(l)a;t:atélelﬁ was a danger to Mahatma’s lifeg
! sl : e him out to that wvil itua-
gggy%tlg?jtw t}llm}ei was a confused one and there ;agldﬁfgérT’gee%zga-
from Muslim }feagi?r?s f\ffhrg %?gtgdgstog ti?th S largeiy}; J
e e e ibuted knives and leaflets and held
s o Sques. Before the bomb was thrown, the
i vy gave him no 1ntormat1‘0n as tq the danger to Mahat-ma

21.46 After the bomb was th a e

., 2146 Af rown, he did not know /
xgoazr.;ng;jﬂti]reliththeﬁqub was an attempt on'Maﬁatréls “(f};r?éh;ysasli? 7
; , hearing when he was first called, Mr, Randhawa statefi
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that although he did come to know that the bomb was thrown by a
Punjabi refugee yet he was given no information that it was a part
of a conspiracy nor was any report sent to him in the course of
investigation as to what the investigation was disclosing. The €11
and the Police did not tell him as to how the investigation was pro-
ceeding or whether it was leading to a conspiracy. B

19147 Mr. Mehra who was the D.LG. then used to meet him quite.
often but he did not inform him about the developments in regard
to the bomb explosion particularly in regard to the conspiracy. Mr.
Mehra did not tell him as to who were connected with the bomb
explosion or as to the conspiracy or as to who the conspirators were.

Mr. Randhawa added “I did not know till the murder took place

that some Marathas from Poona were involved in the conspiracy.”
T{ad he known about the conspiracy, he would hawve insisted upon
the Home Minister calling a meeting at the highest level and would

have stopped the prayer meetings whether Mahatma Gandhi liked
it or not “because his life was very important and I personally had

a great respect for him as a leader ...... T would have had controlled
the people who were coming to the prayer meetings”. He added
that he had saved the life of M. M.A. Jinnah when he and other
Muslim League leaders were attacked at the Imperial Hotel by
Khaksars, implying that he would not have acted differently in the

| case of Mahatma Gandhi of which the Commission can have no doubt.

91.48 C.ID. Daily Report, Ex. 141, dated 21st January, 1948, a
copy of which was sent to the District Magistrate, mentions as one
of the news items the bomb throwing by Madanlal, his arrest and

_ the escape of his companions in a car was also mentioned therein.

A special report copies of which have been produced before this
Commission (Ex. 84 A&B) also shows that copies were sent to the

District Magistrate. But it appears they are received in the office and
k- there they remained. ]

91.49 The Statesman of the 21st January, 1948, Ex. 106A shows
that that newspaper had given out the story as follows—

“Present enquiries tend to show that there was a formidable
plot on the life of the Mahatma. A police Inspector said
“he bomb was intended to create confusion even though
it was powerful enough to kill many people. The hand-
grenade was apparently to be used against the Mahatma
/ himself.” ! ‘
Even other newspapers had said that four men drove away in a
' small green colour car at the rear of Birla House showing that they

were more than one person ,
the bomb. (See the Times of India, 21st January, 1948).

91,50 Police Superintendent Amar Nath Bhatia, said that the
District Magistrate must have been informed through Special Re-
ports. He also said that they (the police officers including the C.ID.
Officials) were meeting the Deputy Commissioner every day and they
used to tell Mr. Randhawa what was happening in connection with
the case. But his statement seems to be rather confusing because
in an earlier portion he had said, “I did not send any report to M.
Randhawa. The document, Ex. 84A, shows that a copy of this special
report was sent to him. Beyond that I cannot isay”. He added that

who were involved in the throwing of




he was not aware that Mr. Randhawa h

‘ g . Randha ad made- any ¢ ai
against blm to the Home Ministry that he was not being gépt%fgoﬁgﬁ
with the investigation by him (Amar Nath Bhatia). =

2151 The statement of Mr. Randhawa does show this that pri
‘tc}ci tllqse.t-hrovvlng of the bomb he had no information of dangé)rm(t)g

e yfe Qf the Mahatma and even after the bomb incident he was
not kiept in touch with the investigation of the bomb case: and what.
Eevfm-_‘ofﬁcql information was being sent to him remained p,igfeon holed
in h1§ office. The Home Office later took him to task for not keep-
g himself informed of the investigation. But those were ~dangero§s
J days, The aftermath of the Partition had produced chaotic conditions
. and under those circumstances normal working of the District Ma-
gistrate must have been considerably dislocated and disturbed.

Mr. J.N. Sahni, Wit, 95—

- No. 9%,55311%3?% the danger to Mahatma’s life, Mr. Sahni witness

“I have a feeling that pre-information of impendi
to Mahatma’s life and Nehru’s life was agd shréilcg[i a}?ag\?é
been in the possession of the Government and there were
some politicians within the Congress who after the assas-
sination did try to insinuate that such pre-information if
properly taken care of could have prevented the assas-
lsérslsrgleosrsl’ anii kl){y 1fmplicatiorn that either negligence, care-
or lack of pro 7
ey proper :n‘easures was the cause of the

Many people felt that there should have been b
ments even for Pandit Nehru because there were a mulr)r?]ggerr o?r]l;gggfe
who were very violently inclined against Nehru and Gandhiji a%d
therefore tight security “measures were necessary. Mr. Sahni spoke
tﬁ Mr. Nehru because one of his (Nehru’s) relations told Mr. Sahni
:E’Vit Mr. Nehru Wwas not agreeing to security measures being taken
When Mz, S'ahm_ spoke to Mr. Nehru his reply was that “he was
already feeling like a prisoner and what else could -be done for him”,
After the murder of Gandhiji a special officer, Mr, G.K. Handoo, was
appointed to look after the security arrangements'qua Mr. Nehru,

21.53 Mr. Sahni also said that as a member of th i

ference or otherwise he had no, information that an§7 Esﬁi:tl?r;e(éo?g
were forming .2 conspiracy to murder Mahatma Gandhi, If thgre
was any su_ch information, it must have been with the deernment
but “one did feel that there was some imminent danger because se-
curity measures were being discussed—some criticising the securit

measures belpg stringent and others saying that they were in’adeBZ
gil;ﬁe and this talk was rife in the lobby of the Constituent Assem-

21.54. There were rumours that there was a secr | isati
] : ; et
of which the 1e~ader. was Golwalkar, Bhopatkar or Dr.o%lf;gaggg
V?éunteeirs Werethbelﬁg trained in Alwar, Bharatpur and in Some
other places with the objective of overthrowi: : ernmen
after killing the top leaders. o i the G}o}vernment
21.55 When Mahatma Gandhi was murdered. fh'
! : . is was con-
sidered to be a part of that plan and stringent. measures vxcrgge
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taken to protect strategic points like the radio station, arsenals and
places like that and the Defence Minister was specially called and
directed to take appropriate measures. In Alwar, Dr. Khare being

" the Prime Minister, it was easy for him to give arms for training

and help to build up a volunteer organisation.

21.56 Fiditors of newspapers did not know whether Govern-
ment had any knowledge or pre-information about the likely
murder of Mahatma Gandhi nor of the date and place but after
the murder it was being said that sweets were distributed at
different places like Aligarh Alwar, Gwalior and some other places
also but unfortunately for those people the timing of the murder
did not synchronise with the timings of the distribution of sweets
which were distributed before the murder actually took place.

21.57 Commission drew the attention of Mr. Sahni to a pam-
phlet, Ex. 105, which is a document in Hindi, published in Amritsar
and alleged to have been distributed in Alwar. This document as
produced before the Commission was handwritten. It is undated
and starts by saying ‘GANDHI MURDABAD'. It is an anti-Gandhi
leaflet accusing Gandhiji of helping Muslims and Pakistan and
that people should pray to the Almighty that Gandhi should die.
Tt has also accused Gandhiji of his fast being a farce and called
him a ‘low down fellow’. Mr. Sahni’s reply was as follows—

“Q. The poster (Ex. 105) is read to the witness. Would you
. like to comment upon it?

“A. T would not say that this was the attitude of mind of the
Hindus and the Sikhs from the Punjab because whatever
else might or might not have happened they could not
forget the services which had been rendered to them
whenever Hindus and Sikhs  were in trouble in the
Punjab—Jallianwala Bagh and Guru Ka Bagh are examples
—and they would rather like to convert Gandhiji and use
his influence rather than kill him.”

& The document, said Mr. Sahni, was in line with the political secret
" movement which was being helped by the Princes through their

‘chieftains thus creating a fifth column in India to take over when
{he British power withdrew, at least in their respective states which

" would become free. “I am particularly mentioning states like

Jaiselmer, Jodhpur, Baroda, Alwar, Bharatpur and Bhopal.” This

| movement was led by Golwalkar from Nagpur and Bhopatkar from

Poona, The concentration of the leadership was in Nagpur and
Poona. :

21.58. In cross-examination by Mr. Kotwal Mr, Sahni said that
this movement for over-throwing the Government by means of a
coup d’etat was in Nagpur, Poona, and Alwar and other places. It
was organised by Hindu Mahasabha, R.5.8. and some Hindu princes.
“To put it more correctly it had behind it the hand of some of the
Indian rulers, leaders of the R.S.S, Hindu Mahasabha and some of
the Chieftains in some Indian States”. Mr. Sahni also said that R.S.S.
movement was strong in Marathi-speaking areas, in Punjab, Delhi,
Alwar and the north Indian States and also in the U.P. and there
were Hindu-Muslim riots throughout northern India including Delhi
in August and Sepfember, 1947.
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Mr. Pyarelal Wit, 54—

21.59 Mr. Pyarelal witness N '

e e 0. 54 had he o' i "
%Qléiilessrlegders including Mahatma Gandhi anaé C%;r}zlgft ‘%léhl{1Ves of
fmentib%:ﬁz o }? v%fent to the Deputy Commissioner Mr. Randhavg Welg
e, saye ; fﬂsh‘fao Cfllllén bughhe made no comments, Mr Pergﬁd
o ' . id anything in th oy TR
i s ejtft {@at time was that allgthose %;ﬁ%at&elllggé §§7‘?r§1‘ im-
iindlgi t(‘)q inicﬁagatraa glandhi and the Government Ililll?gh% doo‘t%hii
hing mostle agt : ( } , ‘

of thought. 8 y those Hindus who bc_alpnged to fanatical school

, 21.6() He could not sas e

4 y whether any speci i ;
tik%n {lf‘ce? the bomb was thrown. But ?(\flla?i‘:rfal gflo?l%u%(;ni \g/el.’e
ipnc(i)iect'ed if the police had arrested those persons aboutvé leen
nevec§ ions halsf been given in Madanlal’s statement. But he h;fnml]]%
i Sl\%‘ghat H?faélésé ﬁ bstlz_xterxgsntti.l Somehow or the other pe;)gl'e
e ' elievec at he would rder
evidence of the witnesses from Birla House Wh(? ebggr?gs&e%) %12

Mahiatma’s entoura ‘ eiy i
el ge shows theiy complete'mnocence of knowledge

21.61 To sum up this part of the evidence— :
(1) Sardar Patel and his Privat id
: = and his Private Secretary did k it :

g;zﬁqe%ij t%lﬂ téle life of Mahatma Gandh’iybu]t diél1 D&t%ﬁnﬁﬁ
vhere the danger was from. Th hole thi: Ve
as it was in the case of Whatel\}z}%ﬁ (t}}rl ui‘%hgab W
Morarji Desai knew, 5 ' L

' (2) There was a hostile camp
_ as) stile camp at Poona compendiousl
the Kesari group really that part of iltpvvhichsciyr callgcd
inspiration from Savarkar. i

(3) No one in Delhi knew anythi '

‘ ‘ : vthing about Ketkar or Kanitkar
;]Z?\?zdt}%ey Ssggi}?y hl;gsel;f k%e\t;f about that mal:ctera?;tl;ﬁ
D elhi evidence. There is only th it

falukaka Kanitkar that Mr. B. G. Kher %ad iolvglrgilggihzfc
/ ML hdd conveyed this information {6 Sardar Patel. Mr
B‘O]"ak ji Desai hag also said that he informed Sardar Patel.
;)tlitmthe infzmll\liamof\% must have been as wvague as thc:
statement of Mr. Morarji Desai shows his ov [
S rji Desai shows his own state of

(4) But tbe Sardar dealt with it at Provincial level ie with
;c:’heqProymcatal Ministers and never passed it on to his
Secretariat. So the advice oft what in Constitutional Law
is termed advice to a minister of his Departmental expert
does not seem to have been availed of, -

(5) What Mr. Gadgil was told b y ‘ /

! Ir, g id by Mr. Jedhe was never -

ed'to Sardar Patel; nor did Mr. Gadgil try t\;e ﬁ;%pi%&;
the area and the boundaries of Mr. Jedhe’s knowledge.

(6) Mr. J. N. Sahni had only a fecling that the Government
of India had previous information of impending danger
fﬁel\/c[ggsgllm; ng%@fs life. He had no information about
he conspiracy in his capacity of a member o ndit
Conference or otherwise. ne T Ld1tors
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(7) Mr. Pyarelal also had heard of danger to the lives of Con-
gress leaders. The impression then' was that it was from
Fanatical Hindus which might be a very undefined and

undefineable entity. o : ' e

b 91.62 Whatever information the politicians possessed before the
L bomb was exploded, remained with them and nothing was disclosed
oy them to the Police or the magistracy or the permanent Civil

B ol vice. The only evidence of the information about the danger to

I8 Gandhiji’s life which the politicians and the Ministers shared with

& the permanent Civil Service is contained in just one sentence in

the evidence of Mr. Morarji Desai. When his attention was drawn

to Ex. 172 the document relating to the reception given to Daji Joshi
of Jackson murder fame by the Hindu Mahasabha, Mr. Desai said

B that the matter was diccussed between the Premier Mr. Kher, him-

B -clf and the Home Secretary taking into consideration the report

B [t Balukaka Kanitkar, but there is nothing to indicate that anyone

" of the officials of the Secretariat were consulted or directed to take

"~ suitable measures in regard to the information which had been

I received nor was any direction given to the Police to find out the

B i uth of the rumours of danger to Mahatma’s life and where the

‘danger was likely to emanate from.

/ 91.63 Sardar Patel being dead, Miss Maniben Patel was examin-
ed and she readily gave all the information that was in her posses-
' sion and what she could give. And her statement relevant to this
‘matter has already been discussed. '

ko BAKSHI RAM EPISODE

g 91.64 One Bakshi Ram was arrested in the first week of January
11948 for robbery; under S. 394 IP.C., and he was lodged in Agra
Central Jail. He claimed to be a one time associate of Bhagat Singh
' .nd B. K. Datt, the well-known T.ahore revolutionaries. This arrest
" was effected by the Senior Superintendent of Police Agra, Mr. G. K.
Handoo, witness No. 48 and some-how or other Bakshi Ram showed
some confidence in Mr. Handoo. According to the statement of Mr.
& 11indoo on or about the 23rd January 1948 Bakshi Ram went on
" hunger strike and insisted on seeing Mr. Handoo and when M. Handoo
" did see him, Bakshi Ram told him that Mahatma Gandhi was cer-
| {.in to be murdered very soon and that he had read in the news-
paper that Madanlal had been arrested in connection with the ex-
plosion of gun-cotton slab and that Madanlal was an intermediary
between him and about seven Maratha youngmen. Madanlal had
od Bakshi Ram to give instructions to those Maratha youngmen
" in pistol shooting which Bakshi Ram did at Gwalior, that was some-
" time in December or a little earlier. These Maratha youngmen never
| called each other by name but had designated each other by military
ranks like Subedar, Jamadar etc. Bakshi Ram had gathered from
fhe cross-talk between these youngmen that they were learning to
& shoot pistol to commit a political murder of a very high ranking
person in Delhi and when Bakshi read in the papers _about
Madanlal’s exploding the bomb he felt convinced that the victim
was going to be Mahatma Gandhi. . , ‘
921,65 Mr. Handoo then cross-examined Bakshi and found his
[ story to be consistent. He recor

ded his statement and sent copies of
| L
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Lt y : ‘ Maharaja
P “ doing, including his association with Bﬁﬁ;atfourassassina%e
gg Eﬁgnbrgthg}- who were trying htolli’ldlggiru e
mf LS : i aharla -
‘ hi and Pandit Jaw | that after the mur
Mahatma Gand ilar kind, Bakshi Ram stated i

: ) told his fellow
. de on Mahatma Gandl}l, - harlal Nehru
I erous assault ma f Mahatma Gandhi, Jawa e

that the days o id, “I was not getting any
. prisoners Azad were numbered. He said, Spkoiine
- and Maulana Aza il authorities; therefore I co L
o : the Jail autho ) he death of Gandhiji,
I co-operation fronnld ” When he learnt about the e
& about it to anybcdy. se his conscience began to pric R
h %’10 glenfé}(lltn t?xaiaiiebﬁ\f[iﬁatmaw had b;aen' 1}1115;1 ]toﬁl; :1?1 ti%‘gi}ties i
: LU ; necessary to info the Inspector
I ] Pandit Nehru, it was nfidential letter to i
L < fOI‘e Sent a Co 5 t dlSClose al]_ t a
Bcined. He, therefore, s in he promised to i
L ‘ o Delhi, wherein 1d freely mix wit
~ (ieneral of Police, aid that he cou i
= lie knew about e a son of Sardar ) d h

J Lalji, who was - nspiracy and how

8 Dr. Parchure and find out the details of the co o Fx. 190
- and he COUlg 33?«1113% his absence. This document rfarq{lgg Fxs, 190A
i gr?cﬁzes}iirtions dealing with conspiracy are

an !

. . . : ion is Ex.
a0 he next important document in this Cé)grrrllzﬁﬁg?l Singh,
. & T by C.I.C. Lucknow, at Delhi, Mr. ber of the Hindu-
?‘ggAh'L:i:hreh%O;tC‘PO%ted {hat PRl Wagsgorcril:{g of Dhanwantri
in w : ¢ d an inter-
% ; blican Army an . had also inte
= §tan Socialist Repu : fi'the  Punjab. ke - places.
g ’Oﬂr’le ggx‘fgi%ﬁgﬁgrﬁtﬁ) terrorists at Lahore and other p
rovincia C

it to the DIB., New Delhi, Inspector General of Police, U.P,, My,
B. N. Lahiri and to the DIG. Meerut Range Mr, B, B’ S. Jetley

who was on tour at Agra at the time. He did not hear anything
further and then Mahatma Gandhi wag

wer with regard to the complexion wag

] 0 would Correspond tg
a Maratha looki g like a Sikh put NO names were given to Mr,
Handoo. After the murder the Bureay sent two officers to Aghra to
interrogate Bakshi Ram to find out the corr ] ‘

2L.67 Mr. Handoo further saig that he wag brought to Delpj
after the murder of Mahatma Gandhi

i. He was then called by Sardar
Patel and Cross-examined in regard to the n

to the D.I.B, He also met the Direqtor of I.

that the object of getting him over in such a great hurry wag that
there was a fear of other leaders being murdered and probably

the gang connected with Mahatma Gandhi’s murd
large and powerful one and woulg strike at the ot
21.68 Mr. Jetley who was then D.I.G. of Meerut, witness No. 55

i issi that he went t{o

Mr. Handoo about

the fact of Mr. Sanjevi and also, to the Inspector General Mr. Lahiri
This he did by telephone, Then both came to Delhi and saw Mer,
Sanjevi and told him everything that they had learnt from Bakshi
Ram. Mr. Jetley himself did not interrogate Bakshi Ram. He was
of the opinion that the information given was not mere imagina-
tion but there was something serioug in it. He was askeq whethey
he had discussed this matter with Inspector Bannerji, and he said

he would have talked

21.69 Certain documentary evidence  has been placed before
the Commission to show that Bakshi Ram’s statement made to Mr.
Handoo was after the murder of Mahatma Gandhi and not before,
but that is a matter which requires a decision after carefy] scru-
tiny of that evidence in the light of all the factg before the Com-

Ram after the

er was a very
her leaders also.

ly an Inspector would

. i he was a casual
7 S my lmpression goes, ! Superin-
oo e s e T e
e D2l : ial Branch, C.I.D., Punjab, L.a ha on Febru
dent of Police, Special I raph Mr. M. K. Sinha :
of this paragraph Mr. I 11 CIO(L) knows
eport on the magglrtlhe endorsement “This is all this report of
BE 0 made There is enother paragraph in originally be-
about Bakshi Ram. hich said that Bakshi Ram1 e &
-~ Mr. Samp‘tl{/rlagt Solrrrll%}rlyvéistrict to which Madal?lgl ?\/ISS Sinth “This
j%1c*)1ngedau:cgoin oof t}g)is paragraph there is a remark by
’sr‘ m Ly i) " d
eihaps needs verification”. d in regard to this Bakshi éR ?Om
i . ined i ” anied by
i 2171 Mr. Sinha was exalrIzrllzmdoo and myself” accomp He then,
élI% St%‘;?‘i}dthgtgrangﬁyﬁnd interrogated Bakshi Ram.
e o

190C was the
t wn his statement and Ex. B e
B fficer to take down his s cer. He directed t

‘gfgci?ngﬁt OW}(l:iCh was taken down by that Oflfqiess of this statement

: t
- ‘ elhi to verify the correc Hatod Taprvas i
CIO (Lucknow) at De i He sent a note da this
o sen};i_ ?11'15 tril;ﬁ{glalﬁsﬁ i 1132@ He proved his endorsements on
1948, which i ' :

" ‘Teport which have already been referred to.

id gather from
1.72 Mr. Sinha further stated that he -dild gx?;vi%us o iihe
4 ‘;4Baks2hli‘7Ramr'that he had given %gVuIl%fgrrx??g%xpiate for my Silns ‘

g trary he sai ef youn. He also

murder. On the con e e . 1=

: t Nehru.
B e e B | e
i , been recor
B i e sintoment of Dakshi Ram st have dded that he
 said that the StRisTent (c)il‘ of Februarvy 1948. He adde e
| ‘sometin‘%e ct-;;\:z?;rl'le't gp eahr;ldint%rmation which Handoo recelv
~ Wwas not aware ,
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Bakshi Ram before the murder of Mahatma Gandhi. Ag tarlas he

knew, nothing was conveyed to him.

. 2L73 The Intelligence Bureau filed an affidavit on 25-11-1967
in reply to questionnaire of the Commission, along with some
documents-gs appendices. Appendix ‘A’ is Ex. 133 dated February
16, 1948 which is a report of Inspector Bannerjee. In this report
Inspector Bannerjee said— ' . ,

“On the file which Mr. Jetley gave me to read, I have seen
an application from Bakshi Ram addressed to the Tne
pector General of Police, Delhi, in which he has stated
that he wishes to give an important information con-
nected with the Mahatmaji's murder”. G

The report also said that Mr. Jetley was of the opinion that Bakshi
Ram was genuinely pained and if suitably tackled, would probably
]ead‘to something very definite. The other parts of the report will
be,dlscussed at suitable places later. As thig report shows that the
information was given to Mr. Handoo after the murder, Commis-
sion thought it neécessary to re-examine Mr. Jedley and Mr. Handoo.

21.74 Mr. Jetley when recalled was shown Inspector Bannerjee's
report. He said that it was difficult for him to remember definitely
but he thought that he had seen those papers and added “these
papers were shown to me after the murder. Tt was after the murder
that Bakshi Ram wanted: to make a statement.” Commission reacd
out tohim his previous statement that the information had been
given to Mr. Handoo before the murder and he said “Now that I
have thought over the matter and tried to recollect things, & think
the information which Handoo gave ‘me was after the murder. . .
and what I have stated on January 18, 1968, might not be strictly
correct.” He added “On trying to recollect things better, I am
under the impression that the information was given after the
murder, not before” and he repeated the same thing later on'.in
his statement, /

Inspector Bannerjee, Wit. 73—

21.75 Inspector Bannerjee, witness No. 73, was examined by the
Commission. He proved his report. He said that he went to see Mr.
Jetley who gave him a small bundle .of papers, a kind of temporary
file in a torn cover and he told him (Bannerjee) that Mr. Handoo had
given him certain information in regard 1o the prisoner in Apgra Jail
and all that was contained in the file, From that hé compiled his
report which is Ex. 133, and he returned the file to Mr. Jetley. Mr.
Jetley has on the other hand stated that he had no talle with Tnspector
Bannerfee. Inspector Bannerjee has said that in the file which was
handed over to him, there was an application from Bakshi Ram and
the purport of that application was also recorded in his report, Ex, 133,
He also said that Mr. Jetley was of the opinion that Bakshi Ram
was a genuine person and was anxious to give all the information
that he had, ‘ ‘

- 2176, Tn paragraphs 7 and 9 of Fx T‘%’% report mf‘ TInspector
Banneriee, it is stated— ‘

“Should Bakshi Ram be releésed, ag suepested and WGLﬂ'd thfz
risk be worth it? Personally, Mr, Jetley. does not mind if
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i oes vided it brings to light the
dacoity case goes down provided it brings : °
| g%gspiracyy which has been hatched in tbe’ Sﬁfes ;1),[
Gwalior, Bharatpur ........ He recommends that unless the
Police, here have anything definite at this end, ti}q}.e }fgs}s;é
. bilities of the information given by Bakshi Ram s oy ,
investigated ......... ; il ‘ . 0 améd
1 is of the opinion that Bakshi Ram is genuinely pain
i ggﬂl(\agaifagma}'i’s FJt)mn“cler and is anxlle/[ush t’(c) gly’i %L;*; S}llﬂ%{e},

. He fasted for 13 days af?er fahatmail's de -
in(:;gﬁy rrfuch moved and, if suitably :u,ackled, would pro
bably lead to something very definite. 0 ’

d his report show
Ram and
Evidently
of Bakshi

19177 The statement of Inspector fBar}nerjee an '
t Mr. Jetlev was struck by the genuineness of Baks;nel
nted his assistance in the solution of the consplfacydcatv.
Mz, Jetley had not read and considered the antecedents

vam,
. Radhika Nerain Shukla, Wit. 61—

91.78 Mr. Radhika Narain, Shukla D.LG., Punj Bl
ol rintendent of Police and is witness N'o. 61 before t
sgln?i,sggg.eﬁgtsaid that he had interrogated Bakshi %_am gn gghgég
Fort when he was a detenu there. The DIE: asked blr?ff'ecé iy
rrogate Bakshi Ram in Jail, which ho did and.‘su mitt o
o the DI.B. After examinilngg4r gBaks(}iuﬂ};{f;n;eg%ﬁ wzg:ssq.everelv
report. ¥ late . 1948, and tl e} ; Sepiee
6110‘6(1‘231 E?B?ksg? t%%nl"\f 2;%1 after siving the various offence:)sn gﬁlxgc;
1ee and robberv which Bakshi Ram had committed, the cf ven
ch Mr. Radhika Narain Shukla drew was—

“I think Bakshi Ram has created all this sensation ‘;(; Eggggg {
a ground for the diversion of the present ?harge-'nt’rod‘ucinb
against him to that of a political heroshio by 11 i
the fact that he knew something about the p g?iJving e
assassination of Mahatmaji etc. His mo‘n1\{§= in i
information is to secure his re,leasg on .}aax i ber:
case. T suggest his statements verification.

s report shows therefore that the estimate of. Mf‘ U eﬁz ;ﬁpﬁzii{isiﬁ
am’s genuineness was wholly mistaken and this Tl e‘D?(I o a-t'Ijellhi.
the assessment of Mr, Sampuran Singh, CIO g ug/[;m i o

g 5 ?a??izmmﬁgﬁiaiimmfg to Mr. Rana in
h(;f:; ahSttg;idEﬁhi"cl ngeshi Ram was a notorious charagterq;:rt:];
" known for violent crimes and generally undenendable and wa

" freedom for 48 hours to enable him to ma
" to conspiracy. “I do not believe him and
| seeks to be out of the jail only with the Oh Sl
" his escane or for attacking some of th?se X‘E gasir aq'ai‘hnsf I
. leading him to police custody in the presen gains T

9179 To this letter Mr. Rana’s reply Ex. 208é sﬁ;ﬁ t%aainf;girg ;:1 (_)?g
StatEirl.entS‘ s aCcuﬁed infﬂégrﬁgsr dfxgacﬁ’ hael\ne‘ ilad not trans-
, A of the conie 8 and i > ha L s
: ‘g %?rigoiig,eer?ggation, It Bakshi Ram’s statement is frue, it mu

o e L1948

T am quite certain that he

ke full disclosure in regard |

bject of making good
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be some other conspiracy that he ig talking about. M. Rana
with Mr. Sanjevi that Bakshi R
some ulterior motive.

agreed
am was making hig statement i,

Mr. Sampuran Singh

correct and he hag
and acted so el] that such a high officer ag

ade a statement in reg. )
murder of Mahatma Gandhi. Mr. G K. Handoos statement that he

- also made a statement before Was supported by Mr. B B. S. Jetley
but his subsequent statement showeq his be

ard to “g conspiracy”

ing unsure of Whethey
it was before the murder or after, Ag the matter relatas to the im.
bortant issye of Previous knowledge, this evidence requires g care-
ful analysis. B i

consideration the
claimed to Ppossess.

i 21ep Sometirpe‘ ‘after the eXamination of My, Handoo, the Super-
Intendent of Police Special Branch, Lucknow sent along with hig
letter Ex. 189 dated June 12/13, 1968, a letter Ex. 186 dated March
¥, 1948 from the 10r Superi i

\ istrate
of Agra, asket_i the Senior Superintendent of Police to inte%rogate
tlr? and he did interrogate him on Febr'uary 13, 1948, His verbal
statement ¢

statement of Bakshi Ram, who aleo inter-
t February 15, 1948 ang “the facts
el Ram’s statement were then communicated to the DIB.
16Q1?;) . and the Inspector General of Police, Gwalior, on February
, 1948 The DTB held g conference of the D.I.G Western Range

- and of the Senlor.Superintendent of Police at Delhi on February
. discussed the notes which the Senior Superinter;.

: d taken. O Febr i
Intelligence B o Sl'l ebruary 18 he sent Deputy Director of

inha, to record the statement of Bakshi

that the Intelligence

Delhi, haye now got 5 éomplete statement of Bakshi Ram

handling it a¢ 4,

Bakshi Ram hag been correctlv
wa being Prosecuted in the robbery case.

: S_this letter appeared to show that the s i
X , ymbpathetic fagt
referred to by Mr. G, K. Handoo was after the murder ang not
f
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My, Handoe was recalled .algd the letter was put to him.
filore, My, L | ‘ k |
P ' | : i der.
. ar levant at all to the Ga}ndhl Mur

“These papers aﬁ%arllstwlﬁh'the threats of assasglnatlog c%i th?

ﬁhlﬁaﬁ?:rgf Gwalior and the complicity of the States o

a

Bharatpur and Gwalior in regard to remifications that
ara

i randhi murder’ atter the
may have taken place in the Gandhi ,

; 'tted.y,
: rder had been commi . e g !
g it was after this fast and LG ftoeation by dhl}r:ilrrflvgl
e e e S i
undoo) that thde the facts of Bakshi Ram’s statemelz‘nlt \(;er o
e e TR
mmunicatec ngary 16, 'The Deputy Director ME S'n]lr 3,18 1048 ot
e 1t tement of Bakshi Ram ony e ruasy ior’ Superin-
o g}}:e 1S86a He referred to Ex: 187 1rortn t}%e 276‘51}110 February,
lited in Ex. 186. in the weekly report of 27th
denth‘?ihp ;@;ﬁﬁ; ﬁl%arta’tklxg Senior Supgg’ft?den;ﬁ &%;cihaer;rdcgie_
4o, whic : interrogated Bakshi Ram 1See
e WesterriliR‘zﬁgg ér;reau:gDelhi- This document also S]?)ylsﬂ t)k;lsan
Wicted the Intellig ected that Bakshi is a dangerous mex_nte o
it Wa'ts. g;%sgeercnment organisation havmg‘h1(si aGS;%(iliireitc i
- anti-Gove : { Bharatpur an I
b(l)rdeﬁgggccl)?l(ti;i{ls S\:/’ail‘slelssgme Military personnel at Agra.
also

) hich is the state-
referrred to EX 188 YV : 3 a
b 2187 é\a{{s}}?aﬁg&) Stohrirétime in the 1yadr 19&:(3)11?12%1;9 rglli"rgeisof
Blient of a he wrote a letter a ;
: ffect that he . but he does not know
ssage to the % telligence Bureau bu i
L to the Intellig i r after the murder o
ahatma Gandhi to gain wrote a letter a e B
' t. He again v s interrogated him in jail.
“What happened to 1d then certain officers interrogated Tt D
hatma Gandhi poa d that it was on his information Ol
: o Bharatpur
~ i g dicated that he
chure was arreS-tEdN? Handoo said, clearly ind X Lay
r. Handoo G : hich he had sent
as unearthed. Thls{'on before Gandhi's murder which he :
| e d that Mr. Handoo was
had advance informati et. This also showed that :
o Mr, Jetdlley as (;ggg fﬁ;léetk;ngﬁkshi Ram when this later statement
Approached a sec

Was made, the report of Inspector
then shown Janitie ollec-
B o T 135, B Said that this did not show that iy recollec
ann@ggfﬁ’ BE;{fcshi Ram talking to him ’atgivgndsgaut‘ el
fion a i he was mis ict him that
: t or : ntradict him
hation was incorrec he report did not co { ¢
f ded that the rep tuck to his statemen
‘events. He also added Mr. Jetley and he stuc M K.
: : tion to Mr. . dded that Mr. M.
“he had given informa tley had deposed. He a i e

b . 11 that Mr. Je ey Bakshi Ram after the m' -

i, spite of a Agra to interrogate Ba been to Delhi. His
i °ha was sent to Ag nd after Mr. Handoo had ek hi Ram taken
 of Mahatma Gandhi a to the statement of Baks d said
) : drawn to , Bakshi Ram had

‘attention was also dra Ex. 190, where i iven
i K. Sinha, Ex. 190, se he had not g
down by Mr. M. n to prick him becau Mr. Handore
3 that)h1§n(f:§?rilc::te;ixz);e tgetgl'?e authorities ;g,ou’,c tzloensgé%tée also pricked
 timel~ i e : Bakshi Ram’s hich he
B : knowledge, : : a result of w
~ teplied that to his bomb throwing as . brought to
~ him a day or th;)o gftixil ghﬁ/l aratha youths havm%hgog%fgh =
ﬁ%fOI.?; (Zngélglnlzl the man who was arrested on the 2
him J
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21.89 Wheu Mr. Handoo's
\,,,QJ;dé‘ad%mant” in his letter, Ex. 186, he
that Bakshi Ram wanted to make a State

. Blreau and Dot to him. “The e

o see the IB. officers atter the murder because he sus ected th
ne Mr. Handoo, had not conveyed the previous irlrfcg*nia‘vt?ozihm
proper authorities but he hagd conveyed the same to Mr. Jetley a4
a top secret report. But he did not knovw Whether any action way
valken on gLk i ‘ : )

(2191 In an affidavit dated 25th November 1964 m reply to g
guestionnaire issued the Intelligence Bureau have stated that iy
M. K. Sinha, Deputy Divector 1) By was deputed to record Baksni
Ram’s statement in Agra Jail and Bakshi Ram there stateg that he
had prior knowledge about the plot to  ki]] Mahatma Ghandhj,
Jawaharlal Nehru and Maulana Azad but he could not inform the
authorities for want ol cooperation of the jail authorities, He re-
sorted to a fast after Mahatma Gandhi’s murder and addressed a
Letien 4o the TP, Delhi, and he seemed to disclose all these facts
as he wanted to save Pandit Nehry.

21.92 The statement which Mr. G. K. Handoo, witness No. 48,
had made in regard to Bakshi Ram informing him about the cons-

only compatible with the information having been given after the
bomb was thrown and before the murder took Place. He was sup-
ported by Mr, B. B. S. Jetley, who was then the Deputy Inspector
General, Meerut Range, but in a subsequent statement M. Jetley
‘Was rather doubtful as to when the information was given and
ultimately said that it was given after the murder. ‘The facts stated
by Mr. Handoo in regard to there being an intermediary and the
Maratha youngmen being instructed how to shoot a pistol in order
| that they may be able to commit a bolitical murder of g high rank.
ing person in Delhi, fits in with the information having been given
before the murder was committed and it appears that Mr. |
has got confused but in view of the antecedents of Bakshi Ram
which are shown go clearly by his own statement and by the com-
- ments of the ¢ e Lueknow, Mr, Sampuran Singh and of Deputy
Buperintendent Radhiksa Narayan Shukla, in the opinion of the Com.-
mission the information given or ‘sought to be given was more
Imaginary than real and would even have misled the investigators
and put them on a wholly wrong track, | ‘ ,

attention was drawn to the yse ol (i
Sdld that he meany Wil

4.6

ulb8 As the question of prior knowledge about the consplracy

‘ in iss eithe © d as
‘ o I Cof the main issues before the (,omml‘ﬁglon anc :
iL'T) m%lg('rile:;tmolfe l?/,i{r. G. K. Handoo, a high X'anl;mg Pol:,ce Officer,
Exi/‘ss b@?n;hatic that Bakshi Ram had given him intormation betore
e i the Commission | ight

g\]}txill?l:?lxedeg{fidence on the subject. Mr. Handoo's statement shows

Rl —

thought it only right to get all the

1 R ent on a hunger strike to draw the atten-
. 131?)%5%2 %?;n Jgf I:).tlt%ofﬂ;ies ‘b%acause k_xe warrxtgd,to gwctéﬁ,
portant information about the cun};pu;cy dnd ﬁxg:piz% Oi
’ . Wi interviewed by Mr., Handoo an a .
o ﬁ‘ﬁad\;;iisa} g;tglgéingn Margtha youths to whom he gave in-
structions in pistol shooting. L
‘(3) These Maratha youths addressed each other their n111;ta1 v
ranks and never by their names. : o
(4) From their talks, Bakshi Ram gathered that their inten-

' tion was to kill a political leader of some eminence.

: ¢ Madanle ' luded
§ card of the arrest of Madanlal, he com:r
) %ﬁi%hﬁev&cﬁn 'v\(f)as going to be none other than Mal}o\tma
Gandhi. _ \ o
(6) Thereafter Mr. Handoo informed Mr. Jetley and the D.LB.
of the information given by Bakshi Ram.
r. He en there was
‘ is W ment of Mr. Handoo. In 1963, when vas
‘ T hbé'“rrlaifﬁ:ral; ti?:(itrﬁry of previous knowledge, B;aksh} Ra]ir];1 m};id;
P estio t at Hissar of his previous knowledge Ex. 188, whic e i
nggg;%lggnof two communications by him one before and one after
he murder. This is shown by Ex. 188-A. | b :
o .' appear before thig Commission an
L akshi Ram wanted to appear before iz S
0 w&aléggeﬁgé{%gl putn.;n an affidavit of what he wanted to depose but
hat he has not done. d_ L N
- 21.95 Thereiis before this Commission documentary. _e»x.u‘ le :
; ’&l.g?hrhgrihls’c blgiol‘:l&lit g;m went on a hul}ge;- strﬂm_ aft;lx ttﬁz
. 0 gwl\/iahatma Gandhi. But the evidence in regard .Lo'w‘a o
urdelto Mr. M. K. Sinha and other officers is not consistent wit
~étei(3i1fo(;mation 'having been given before the murder. ;
L igsi ow i 3 ink it necessary to
; 1 nission, however, does not thinl t ne o
k. xﬁc? 6’5};11011?;111(9:2'310{21 at great length because in the opinion of the
L go into the >

| - . . i by « - 1 -‘
Y Commission the estimate which Mr. Sanjevi had formed of Baks 11’

; [ Mr ran Singh
: ich is g the reports of Mr. Sampulan' g
i Xéai% anﬁuggig?v ma?l%p%)ze;%%yby&?up’erintendent of Police, Radhika

l’N o Shukla. is correct and the information which Bakshi Ram
Narain S ; rre

ted to give had more imagination in it than reality and the
wante !

! bject of giving information before the murder and after must be
object o

i § C between Mr.

: ed in the correspondence cen 1

& _same‘;neg, I\I}I?"S gifg ?,t::cegf trying to get some excuse for getting
] %ﬁl?ce;%uthe‘ jail and then making good his escape.
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CHAPTER XXIE
B. BOMBAY

| MAHATMA GANDHI

deals firstly with the state of knowledge of any person particularly
. V. Ketkar regarding danger to the life of Gandhiji or of a
nspiracy to murder him, and secondly whether any such information
was given by them to any authority e.g. the Government of Bombay
or the Government of India. B ' ‘

91.98 This chapter may be divided into two parts—(1) the state of
knowledge of the officials of Bombay Province confining oneself to
Bombay, Poona and Ahmednagar, and (2) state of knowledge of
6 hiers. L Wt ‘ i

21.99 None of the permanent officialg of the Province or of Poona
or of Abmednagar are shown to have any such knowledge and infor-
ation. But some non-officials do claim to have had this knowledge.
None of them, however, even allege to have informed anyone of the
officials; but they all claim to have made the Ministers of the Cent-
ral Government or the Bombay Government or both, the recipients
of this important and what turned out to be tragic information.

21100 The Commission will first deal with the evidence of offi-
‘cials and begin with high police officials. i

N. M. Kamte, Wit. 14(P) Wit. 4(K)— = ‘ o
91101 Myr. N, M. Kamte, retived Inspector General of Police of

been murdered, he was surprised to learn from him that a man from
Poona had committed the murder, He rang up Mr, Gurtu and the
Jatter told him that he knew “that the agitators were from Poona
and that if he was informed earlier, he could have done something”.
| 21102 He was witness No. 4 before this Commission, He stated
that he came to know about the participation.of Poona people in the
bomb explosion when Mr. Sanjevi telephoned to him after the mur-
" der on January 30, 1948. He thereupon telephoned Mr, Gurtu and his
reply was that Poona people were political suspects and were against

\ing 55 crores. Whatever names were given to Mr, Kamte by Mr. San-

jevi he passed on to Mr. Gurtu. Mr. Gurtu did not tell him | that he

‘ H"‘ Mahatma Gandmlo e ' ‘ -
E 91,103 Me. Kamte was recalled and he said “as far as T knew, po-
lice had no knowledge that such a thinig as  conspiracy to murder
e L9 0 ’

| PREVIOUS KNOWLEDGE REGARDING (1) CONSPIRACY TO
| MURDER MAHATMA GANDHI:(2) DANGER TO THE LIFE OF

2191 This chapter falls under both issues (1) and (2) because it

Bombay, before Mr. Pathak as witness No. 14, stated that when he -
was told on the telephone by Mr. Sanjevi that Mahatma Gandhi had

Mahatma Gandhi for the help that he had given to Pakistan by giv-

" knew who the participants in the murder were but he did say that
. the Poona people—Godse and his other companions—were against
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Mahatma Gandlﬁ W:;S brewi
win
would have taken action in t?mlég: v
U. H. Rana, Wit. 3— '

21.104 Then
C.I.D., Poona, wit
da becaus_e he wa

y knew any such thing they

ness No. 3. He was r

By ecalled and- examin

. - e i
s suffering from serious coronary S

or were intending to murder M
ahat E i or ;
nent Congress leader. When hig a1:terlr’;[3§01r(1;r ei?;i;q 101;); R

- M. Munshi that there was a school o‘fVn i e

he said that there w
violence from that o i
/ quarter was likel i :

Gandh o ely to be directed againg

~ Poona 1&:?%?18155?1111&” 20, 1948, there was no iszofflzlt?gt b i
afoot to murder Mahiﬁ?ﬁyzgaigfﬁh%lg i}? el 20‘3251’11“;?{?
ClI . ] N1, But . e
anyD't hhead any information after the 20“5 I‘z?éﬂ;ldgog say if the Poona

) y would have reported to him ed that if they had

in the second half of 1947 th Siont oM. Haba said that

_ ere re vi it
?f Ahmedna_gar_ and Poona like tme; e ﬁhe e
Ty collection of

was noth-
ednagar and Poona

were two channels of

e ) 71 ' 15 of report-

’phrough g ety W tha Gstrlct Superintendents of Po'(l)iie
. iy

i thr(_)ugh the D.I.G.,O(gl.llﬁ) f%I‘O}llg

rt) Ll : ) the H i
Minister, Reports from theeDS.Ie.getarV snd through him to thgnﬁﬁ)ggg

€en preserved in the Secretariat

of likelv dan
‘ ot contai ~ 2er to Mahatr
to M Contain any letter

r. B.G. Kher giving any such in%oglatzgln i
Rao Sahib Gurtu, Wit, 29 :

21.106 Rao Sahib N
at Dharwar, w. - S. Gurtu, witness No, 22 :
e it vasl the ADLG, CTD, Pooma bt G
ome to him in regard to the commn ¢ stated that
11s consisting of Nathuram ommunal activities

we have the evidence of Mr, U. H Rana, DIG
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f A ) i
harm to Mahatma Gandhi least of ]l murdering him. Even thoug
tﬁere were reports about manufacturing of bonibs b_y some qf thef
members of this group, there were no reports of their 1ntent'10n 0
murdering Mahtama Gandhi. When he heard about the throwing }?f
the bomb at Birla House on the 21st he had a vague suspicion that t ei
work might be of the Hindu Mahasabha and R.S.S. group. but not tha
it was the act of Godse, Karkare, Apte and Badge. As‘far as he knew,
the activities of Karkare which were known to the police were confin-
ed to making speeches but there were reports that he was strqngly op-
posed to Mahatma Gandhi’s policies and he wag promoting Hindu Ma-
hasabha policies. Mr. Gurtu never knew‘that their policy was to mur-
der top-ranking Congress leaders particularly Mahatma Gandhi or
Mr. Jawaharlal Nehru or Sardar Patel.

Pravinsinhji Vijaysinhji Wit. 38—

91.107 Police Superintendent Pravinsinhji Vijaysinhji_of Poona,
withess No. 38, stated that the trend of speeches of the Hindu Maha-
sabha and the R.S.S. were anti-Muslim but there was no provocation
to violence in those speeches. He also said that he had no recollection
of any meeting in Poona at which Nathuram Godse made a spef;ch
indicating danger to the life of Mahatma Gandhi. If any such meeting
had been held and any such speech had been made, the L.IB. ste}ﬂ:'
would have reported the matter to him. Therefore, he never submit-
‘ted any diary to the D.I.G. showing that Mahatma Gandhi’s life was
in danger. He was sure, he said, that if such a threat existed or such
a threat was given, he would have come to know about it and he
would have reported to his superiors. )

91.108 He did not hear of any illegal activities of Apte or Nathu-

ram Godse excepting that the former was suspected in a bomb case.
At no time did it come to his notice that Apte and Godse were indul-
ging in illegal or unlawful activities. There was no marked activity
in Poona after the bomb explosion at the Birla House. Although he
had not heard the news on the radio when the bomb explosion took
place, he did hear the news of the murder of Mahatma Gandhi by
Nathuram Godse. He did not know anv such name as Sathe which
shows that either Mr. Barve, the District Magistrate, never talked to
him about this man or he did not believe the story which Sathe is
stated to have given to Mrs. Barve, There was a governmental order
to watch the activities of the Hindu Mahasabha. He had no informa-
tion that Poona people had gone to Delhi to murder Mahatma Gandhi
but the police were not guilty of want of vigilance if they did not come
to know anything about Apte and Godse and party and of what they
were doing. Talking about the bomb thrown from the Poona City Lii-
brary, he said that the bomb was not thrown on any particular person
but its object was to create a scare. He specifically stated that as the
bomb was not thrown on any particular person, the police did not
think it necessary to take stringent action.

91.109 He had heard of the Rashtra Dal but did not know the par-
ticulars of its activities, He did not know anything about Balukaka
Kanitkar’s writing to any Minister. He could not remember anything
about the speeches made by Nathuram Godse nor whether any alle-
gations were made by socialists led by Jayaprakash Narayan and
others that the Hindu Mahasabha and the R.S.S. were going to kill
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b Mrs. Sarle Barve, At S

21.114 Unfortunately, Mr. Barve, the Collector, being dead, the

| Commission could not have the advantage of his testimony or his as-

‘ gessment of the situation. His widow, Mrs. Sarla Barve, appeared be-
' but naturally she cannot throw
. much light on the conditions, events and happenings in Poona. But

! ¢he has given one piece of information which is of the greatest irnpor-

8 {ance if one could get corroboration of that matter and that is that

two or three days before the murder of Mahatma Gandhi a man
called Sathe who was a retired school master came to see her huss
band but as he was not there he saw this ladyv and told her that peo-
ple of Poona had gone to Delhi to take the life of Mahatma Gandhi
and she repeated the story to her husband who was very restless and
had been so since the 27th January 1948, After she had given the in-

, " formation to her husband, he became more restless and was telephon-
 ing all the time but she does not seem to know anything more except-
L ing that Sathe was a retired school master. .

91115 Commission wanted to examine Sathe but unfortunately
he could not be traced. So this story remains uncorroborated. Com-

. mission finds no reason to ‘disbelieve this lady but as it is a matter of

| great importance, it would not like to base its conclusions on this evi-
| dence alone. As the wife of the Collector, she could not have had the
affairs of the district as her husband would have

i brove pre-knowledge.

- 21.116 The non-officials who have deposed as to their previous

knowledge are Mr. G. V., Retkar. witness No. 1, Mr. S. R. Bhagwat,
witness No, 69, Mr. R. K. Khadilkar, M.P., witness No, 97, and the
late Mr. K. Jedhe, Member of the Con-

cides these witnesses, there is some documentary evidence showing
the previous knowledge of Balukaka Kanitkar.

g B K. Khadilkar, Wit. 97—

91 117 Mr. R. K, Khadilkar, witness No. 97, after relating the con-

b ditions which were prevailing in Poona at the time stated that the wri-
| tings in the Press and the trend of public speeches as also private

fallks showed that the people were critical of the Mahatma because
he had betrayed India and for them India was synonymous with

" Hindus only and that he would continue to betray the country. The

. Hindu Rashtra particularly was ventilating these feelings very clear-
¥ Ji: and so was the Kal. ‘ :

91.118 After the bomb was thrown. there were rumours in Poona
that there was some conspiracy to kill Mahatmaji but as Balukaka
had already informed the authorities, Mr. Rhadilkar took no steps to
apprise the authorities of this. Even senior Congressmen like Kaka
Sahib Gadgil, Mr. Jedhe, Mr. S.S. More and others were all under the
impression that Balukaka had given the information and there was
o need to do anything more. He said before the bomb was thrown
the ‘,agtmosphere was poisonous and after the explogion there was

alarm But as the local police were $wwith us” T\/ﬁ‘.‘ Khadilkar and
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21123 He was examined by the Bombay Police, by Inspector

Pradhan on March 12, 1948. (See Crime Report No. 38).

71.124. Mr. Justice Achhru Ram in the Appel

late J udgmér‘l{”said

at page 216:—

“Baba Sahib Paranjpe, Raghunath Keshav Khadilkar and Par-
vin Chandra Sethia were - some of the other persons to
whom Badge is said to have been supplying arms and am-
munition for use in Hyderabad. They were presumably

»”

" workers of the State Congress......... : ;
¢ 91125 The statement of Mr, Khadilkar shows therefore—

(1) That there were rumours in Poona regarding dan,gef to the
Mahatma, newspapers belonging to the Hindu Mahasabha
schoo] were creating an atmosphere of violence.

(2) That Hindu Mahasabha people were going to cause injury
to Mahatma Gandhi and they were disappointed when the
first attempt did not succeed. ‘

(3) He did not give any information to the authorities because
he knew that Balukaka Kanitkar had already informed Mr.
B. G. Kher and also because the local police was “with us”
which Deputy Superintendent Angarkar has denied.

(4) He would not say that there was deliberate lack of vigi-
lance on the part of Government, but there was a general

lack of vigilance.
(5) High Court judgment shows that Badge was supplying
arms to Mr. Khadilkar for the purposes of user in Hyder-

abad State.

S. R. Bhagwat, Wit. 69—

91.126 Mr. S. R. Bhagwat, witness No. 69, who also claimed to
have previous knowledge of danger to Mahatma’s life stated that he
had informed Mr. B. G. Kher and Mr. Morarji Desai in Bombay and
even Sardar Patel at Delhi of the danger to Gandhiji’s life, that the
basis of his knowledge was a speech made by Balukaka Kanitkar at
one of the street corners where he had said that Nathuram Godse and
his friends were saying that Mahatma Gandhi was in favour of Mus-
lims and was not protecting the Hindu interests, he must, therefore,
be removed and should not be given any position where he could in-
fuence the decision in regard to Pakistan. But he had not said that
Mahatma Gandhi should be murdered. He did not know the friends

who were saying all this.

91.127 This information may, in the circumstances which occur-
red later, have an important bearing. But at the time it was given it
must have appeared very vague more so than what Balukaka Kanif-
kar conveyed. It is not only a second-hand information but a third-
hand information, i.e., Balukaka was saying that Godse and his friends
were saying something about the removal of Mahatma Gandhi from

the position that he enjoyed.
91.127-A What Balukaka wrote to Mr. B.G. Kher and what he stat-
ed to the police after the murder of Mahatma Gandhi and what he
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k. C. Joshi, Wit, 80—

v2 . i . 4 & :
. ‘WLL iZiv Eso?kl:él% tcl)l Alémnednagar, Mr. R
i o ollector and Digtrict ‘Ma vistrate ot B
brewing in' the ;Irl:;dfrid%i gl'd r;;)t e ulli;z itagl: ey
L e ter Nis charge to kill Mahatm: s oo ey
directed a.gains%n‘zggesﬁvjieel.mgs n Ahmednagal”al}fﬁma e
te Muslims rather than against ?\/ﬂ?gﬁagan&a \dhi
; ahatma Gandhi

and the feelings i )
anti~Muslim. 88 in Ahmednagar were not anti-Mahatma but
i i~ j : i Bk Ut were

al in Ex. 11 has b i
in Ex. een dis-
showing something add:;d

C. Joshi, ICS, witness No.

J. S. Rane, Wit. 40— ~ | ‘
) \

21,109 Nest Swri il
trict Superintenden ness Mr, J. S. Rane, wit ‘
! - lent of P‘Ollce g T css ,NO' 40’ was the 1S=
that he called in Intelligence t(c)f “‘?;}:rcl}lednagar at the time. He Stgéz

were ordered t : : Karkar
e d to be detained because of thei ;Iaect?i,lfﬁggaggnflg '1]\_‘/}1ey,
; Ji - against Mus-

Inspector Razak, Wit. 34—

- 21130 Inspector Sk ;
. ' Ok. Abdu]l Razak, wi
specially sent Razak, witness j :
bomb igcid?ntt?hgtrgﬁgt%?ig? 11; irOmlPoona tosinlzj}gé ?ﬁ’vgsiﬁfg l‘?d gt
lal were anti-Musli at the activities of Kark ation into
LA L andwere ot dinectides o b ot Madan.
; port, Ex. 58, dated J against Mahatma G i
in : ; ad anuary ; a Gandhi,
; 8 some connection between Karkarz i%dl%ihabom Karkare, show-
Sub-Inspector Balkundi, Wit. 37 uram Godse.
21.131 Sub-Inspect e iy ’
Karkare and M b i Balkundi, witness No. 37 b
T G At e TS watchod g0 S 2yplated that
JiD \ L January 1948 he has set out their azlt(’ t'l‘v'l'tles 7nd
- D. Nagarvala, Wit 83, J. S. Bharuecha W{t Dot 1vities.

o 20132 My, Nag: i '
M. garvala, wit 3.esai
: [ ; ness N
t;gﬁ gi ‘;hrenigxsdufl\/laﬁlasabha‘ which ‘gidsg,elsizl
of - . E ek bl
kar and about his %Crelei‘(f)lunsg Dl
assassination but the police
followers were, That group

d that there w
' 1e as a sec-
Z% 1(1;1 1];ooh"tlc-al assassin§~
pop 1d Know about -
(;f(‘;mn;g tarﬁiogat E‘e ﬁeheved in p(jslialt‘izjeil
Ow who his compani
was not operating in the C’i’c;3 O’Iful%%?nﬁgg

he said that before the ’
e throwing of the bho SR ed s
g mb at Mahatms G ol
andhi’s

prayer meeting, he had n

Codde Apia ) o maen heard of Madanle ;

case excegieSiggrﬁgﬁelTﬁg? Onst-W{{O were a‘cc;azegofnh?}?ehfoﬁea? d of

Bombay. As the Dept ‘activities were not known i Spiracy
! ' puty Commissione b Known m ghe' City of

did not ] ssioner of Police: Spaps; v of

i kou}%:?é"e %8;11’% ;;erl\r/} nbLeTcause their activilt(_izi’s 313;2;21 C%I"e}inch', he

similar statement. I: J. 5. Bharucha has also made a slcp)lrnne(ixc‘}h;?

shows one taung clearly that there was
. peceived by tiae police that

' Mlahatma Gandhi nor is there any prooi that

A h‘aid‘heard of the speech of Nathuram Godse
| . V. Ketkar to the efrect that Gandhi says that he wou

‘ Balukaka Kantikar, S. R.

' the Secretariat or to the E

167

mednagar, Poona and Bombay
no indgication irom the reports
there was any person or set ol PeErsons
to rorm Or haa iormed a plot To murder
’ any oi these olticials
deposed to by Mr.
‘ 1d live tor 125
years; he would do so ii anypody lets hum. ‘'nese oilicers do not aiso
seem to have heard anything about the tetter of Balukaka Kanitkar
to Mr, B. G. Kher or the intormation given by Balukaka Kanitkar
and by Mr. S. R. Bhagwat to Mr. Kher or Mr. Morarji Desai. Of
course, nobody has stated anything in regard to Mr. Khadilkar be-
cause he appeared at later stages and no questions were put in regard
o0 him. Evidently, none of these non-official gentlemen thought it fit
to take the police into confidence which was the only force which
could properly have investigated about the threat to Mahatma
Gandhi’s life if there was any from Godse etc, Mr. Kotwal is justified
in saying that if the non-official gentlemen like Mr. G.V. Ketkar,
Bhagwat, Mr. R. K. Khadilkar and even
d any information they never gave it either to
olice. Commission can well appreciate the
attitude of the politicians or non-officials because upto toe time India
became free there was not much love lost between the Indian politi-
cians, to whatever school of thought they belonged, and the police;
and merely because Independence had come, they could not suddenly
change and become friendly with the police or begin to repose trust
in them in spite of Mr. Khadilkar’s statement (to be discussed later)
that Inspector Angarkar was “one with them” and he knew every-
thing which Inspector Angarkar has most emphatically denied.

Pre-lkenowledge of Bombay Government—

91134 One of the most important issues in the Inquiry is the
factum of the knowledge of any of the authorities of the Bombay
Government about Mr. G. V. Ketkar’s assertion that he got Balukaka
Kanitkar to write to Bombay Government about the speech of N.V.
Godse’s threat to assassinate Mahatma Gandhi or danger to Mahatma
Gandhi’s life at his hands. Really the issue involves the question of
conspiracy to kill but the Commission has interpreted it to also com-
prise previous knowledge of danger or threat to the life of the

Mahatma. Because of its importance, the Commission thinks it

necessary to deal at some length with the evidence of the then Home

Minister, Mr. Morarji Desal and lof Mr, V.T, Dehejia the Secretary,

Home Department, and to discuss their state of knowledge about Mr.
Ketkar’s assertions.

Of the two Bombay Ministers who should have
been in the know of this information,

Mr. B. G. Kher is unfortunately
dead but Mr. Morarji Desai is fortunately alive to depose as to cor-
rectness or otherwise of this claim. In spi

91.133 All this evidence i’rog Ah

Wwho were couteinplating

Wir. Morarji Desai ha

te of the immunity under

e, he has appeared before the Commission

the Code of Civil Procedur:
and has made his statement in a straightforward manner without
any kind of hesitation or prevarication. He has deposed to facts within

his knowledge even of those facts which happened more than twenty
years ago. Mr. Morarji Desai was witness No. 96 before the Commis-

sion and this is what he has stated about the matter.
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Mr. Morarji Desai, Wit, 96—
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91,140 Balukaka “used to tell me that the atmosphere in Poona
was very tense and there was danger to the life of Mahatma Gandhi
and also to the life of the Congress leaders generally. He never men-
tioned any names as to who was going to harm Mahatma Gandhi.
The names of Godse and Apte were never mentioned to me. If these
names had been mentioned to Balasahib Rher, he would certainly
have mentioned thern to me.” He (Mr. Desai) would certainly have
taken action against them if they were mentioned to him.

21141 He added that there was no complacency on their part
nor was the matter being taken' lightly “.........all of us including
Sardar Patel, myself and my chief Balasahib Kher were worried
about it, and we mentioned the matter fo Gandhiji about the dan-
* ger” They could not do anything more than keeping some plain-
. clothes policemen around Mahatma Gandhi.

. 91.142 He said that it was incorrect that the only person who
knew about it and who tried for six months to prevent the tragedy
was Balukaka Kanitkar. Balukaka never sent any telegram to Mr.
, Kher or to him (Mr. Desai), “but I can say thig much that he never

. mentioned any name to me and I have said earlier if names had been
| mentioned I would have taken suitable action. The first time any
" names were mentioned was when Professor Jain talked to me on the

21st January 1948.”

21.143 Then he said—

“There were rumours that there was a conspiracy going ou
against Gandhiji because of the Partition and of the 55
crores. I did not hear people saying that there was 1o
escape for him and his life was in danger. This was about
the time when he undertook the fast? e

& 21.144 Mr. Khadilkar and others gave no information to him but
| both Mr. Kher and himself (Mr. Desai) were worried about the

B
" danger, “Balukaka Kanitkar had already talked to us about the

danger to the life of Mahatma Gandhi; others also said so; the ru-
mours were already there; and we realised that there was danger.”

. 21145 About the information he got from Professor Jain, Mr.
IMorarji Desal said— ;

“] was very anxious to give this information (given by Jain)
to Sardar Patel. This was the first thing I did at Ahmeda-
bad. I also told him what I had done and he approved of
that.” P ~

Further he said—

«Tt would not be correct to say that I was told that some speech
was made by Godse or somebody else. The information
given to me was in general terms; there was air of vio-
Tence that the life of Mahatma Gandhi = might be in
danger.” i e ,

91.146 Referring to Mr. S.R. Bhagwat, Mr. Desai said—

“T cannot recollect exactly but it is possible that he might have

written ito me about the danger to the life of Mahatme

recollection.”

. Gandhi. If he says so he must have done so, but I have no
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91.151 Mr. Desai added that there was not even an inkling ot
Ciodse and Apte being in the conspiracy before the murder. “When
the murder took place I could not imagine that it had been commit-
ted by someone from Poona. I knew that the editor of the Agrani
Was Nathuram Godse’. vroma oF i pit el

91.152 Referring to the investigation after the bomb, Mr. Desai
enid that “we were all working on the theory (including Nagarvala)
that the throwing of the bomb was an attempt on the life of Mahatma
Gandhi and that there would be a further attempt.”

Morarji Desai as to his

91.153 To sum up the evidence of Mr.
der Mahatma Gandhi

previous knowledge about the conspiracy to mur
or the danger to his life— {

(1) Mr. Morarji Desai admits that the late Mr. B.G. Kher did
talk to him about the letter sent by Balukaka Kanitkar
but no names were mentioned to him; the contents of the
letter were disclosed to him by Mr. Kher but no names

were given there.

(2) His recollection was that the atmosphere was tense. Other
people were also talking about it, i.e., it was a matter of
common knowledge, the Government circles were also feel-
ing it and this tense atmosphere was the result of the

‘arrival of refugees from Pakistan.

(3) No names were mentioned in the letter and certainly
Nathuram Godse’s name was not contained therein.

(4) When the Partition came, the atmosphere in Poona was
particularly tense among the Hindu Mahasabha circles
with a tendency towards advocating violence. Among cer-
tain circles the atmosphere was against Gandhiji and
against Congress leaders which was expressed in rather
intemperate and violent language.

(5) He agreed with Mr, Gadgil’s article, Ex. 103, that in a parti-
cular leadership in-Poona atmosphere was being created
conducive to violence which became stronger when the
Partition took place and the refugees came and it was at
its height at the time of the fast. ’

(6) Balukaka Kanitkar in his talk with Mr. Desai used to tell
him ‘that the atmosphere in Poona was tense and there
was danger to the life of Mahatma Gandhi and also that
of the Congress leaders generally, but no names were
mentioned by him. Unfortunately, Mr. ‘Desai = was not
questioned whether he enquired from Balukaka as to the
source of this danger and Mr. Desai did not volunteer it.
At any rate, it was expedient for the authorities to get
the information made specific and get it vetted by the

: Police (CID.). hn " ; ;

(7) There was no complacency on the part of the Govern-

. ment: They were all wotried, including Sardar Patel and
Mr. B.G. Kher, and the matter was mentioned to Gandhiji

. also. |
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in his newspaper although inclined with a slant towards
violence, were cleverly clothed in words indicating peace-
iulimethodsit s ‘

(20) When the murder took place, Mr. Desai could not imagine
that a Maharashtrian could have done it.

21,154 The Commission has thought it necessary to give an ex-

fensive analysis of the statement of Mr. Morarji Desai in regard to

. his previous information about the danger to Mahatma Gandhi’s life

" But what has struck the Commission as rather surprising is the em-

' phasis which Mr. Morarji Desai has laid on the fact that the danger
% {0 the life of Mahatma Gandhi could be from the R.S.S. and Hindu
" Mahasabha, from the refugees and from the Muslims not necessarily
from Poona and this class of people were more dispersed in the
North than in Bombay. If it was a mere statement of fact, it may
not be wrong but if it is meant as an excuse for any alleged inaction

" then it cannot be accepted.

1 21.155 It is true that the refugees were in an angry mood be-

w‘_‘ca’use of pro-Muslim utterances of Gandhiji and that there were cer-

ain inflammatory writings in the Punjab Press. (See Mr. J.N. Sahni,
itness No. 95). It is also true as stated by Mr. Brij Kishan Chandi-

vala that some people did go to Mahatma Gandhi and expressed

heir feelings in rather angry words. There were also shouts to the

~ effect that ‘Marta Hai To Marne Do’—(Let him die if he wants to.).
. But that was a matter which required the attention of the Punjab
~ Government, of the Chief Commissioner of Delhi or the Govern-
 ment of India. If precautions against those people had to be taken
& that was indeed their duty but that can be no ground for ignoring
. the information of tense atmosphere and danger which witnesses

. have said rather emphatically prevailed in Poona.

21.156 Although Mr. J.N. Sahni has deposed that the refugees

. were very angry with Mahatma Gandhi because of his pampering
 the Muslims and his want of sympathy towards them, at the same
~ time he has pointed out that Mahatma Gandhi had done so much for
~ the Punjabi Hindus and Sikhs that in his opinion they could not
~ forget his kindnesses €either. Mahatma Gandhi went to Wah in Camp-
- bellpur District where a large number of refugees had been collected
~ inv a camp. There is no evidence to show that the refugees there

showed any sentiments hostile to Mahatma Gandhi. But the Com-

. mission would assume without deciding that there was an equally

hostile atmosphere created against Mahatma Gandhi in the North,

" in Delhi, in the Punjab and in the western districts of the U.P. as

in Poona, and in the U.P. the R.S.S. had taken to violent activities
which are shown to have been directed against the Muslims.
21.157 All this would be a good ground for the Punjab Govern-

" ment or the U.P. Government or the Delhi Administration to get the

sources of danger investigated and to take precautions for the pro-
tection of Mahatma Gandhi. But the hostile feelings in Poona dis-
cernible from the evidence before the Commission was necessarily
the responsibility of Bombay Government which required the atten-
tion of that Government, if necessary, a careful police inquiry
through the C.I.D. The danger due to intense feelings in Poona was
the sole responsibility of Bombay Government just as protection
against similar state of affairs in Delhi was of the Delhi Administra-

tion.
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b [le came to him for the first time. He was a Hindu closely con-
b nected with Gokul Nathji Maharaj, the main Vaishnava temple of
" (he Vallabhacharya sect in Bombay. He probably was a North Indian.
B “T'his man told me about the danger to Gandhiji’s life and that he
~ knew something about it. He did say that there was a conspiracy
{o assassinate Mahatma Gandhi” Mr. Purshottam then questioned
~ him closely and he said that he had come to know from circles close
¢ to the Maharaj that there was a conspiracy of that nature and that
arins were being procured or had been procured of which he (Pur-
= shottam) was not sure. Mr. Purshottam then took him to Mr. B.G.
© Kher who was a friend of his and the man repeated the story to

. Mr. Kher, Thereafter he called Mr. Morarji Desai to his chamber
o and Mr. Kher told him why the man had been brought and what
© {he man had told him. Mr. Morarji Desai then took that man to his

. 0own chamber and Mr. Purshottam left. Mr. Jayaprakash Narayvan
~ stated that he could not have sent any man to Mr. Purshottam be-
" cause he did not believe that Mahatma Gandhi’s life was in danger.

£ 21178 Mr. Morarji Desai, when asked about this matter, said that
B lie had a faint recollection of Mr, Purshottam having brought a man
~ to him and when the statement of Mr. Purshottam was read out to
~ him, he said that he could not remember who the man was nor what
~ was said to him. If he had told him anything about a conspiracy
. to murder Mahatma Gandhi, he must have veferred him to the police.

" Kanji Dwarkadas, Wit. T—
‘ 21.179 Another witness who has deposed to previous knewledge
B of the Government of Bombay is Mr. Kanji Dwarkadas, witness
.~ No. 7. His statement comes to this: that Mr. B.G. Kher returned to
* Bombay after conveying to Mahatma Gandhi the danger to his
& (Gandhiji’s) life from Poona Brahmins. But Mahatma Gandhi indi-
* cated, “If I have to die, I shall die”. Mr. B.G. Kher also told him
. (Kanji Dwarkadas) that he knew that Nathuram Godse was running
B 4 rabid newspaper and that those people were after Mahatma Gandhi,
& and that the Delhi C.ID. did not take Bombay Police into confidence
- and did not inform the Bombay Police of the discovery of a shirt
- with the dhobi mark of “Nathuram Godse” on it, which as a fact is
~ incorrect. It is very difficult for the Commission to believe that Mr.
B.G. Kher knew the name of Nathuram Godse, conveyed it to Mr.
. Kenji Dwarkadas and held it back from his own colleagues and did
~ not disclose it to the police. i
- 21.180 Mr. Kanji Dwarkadas also deposed that the People’s Age
was saying from August 1947 that Mahatma was going to be murder-
ed and that the Delhi Police was infiltrated by R.S.S. people and
the Depuby Commissioner was behind the movement.. This allega-
tion against the Deputly Commissioner seems to be wholly unfound-
ed, because this was a canard started against Mr. Randhawa when
he took strong measures against those who were breaking the law
and were collecting arms in order to take forcible possession of
Delhi and naturally the police force got besmeared in that campaign.
. 21.181 The evidence of Professor Jain and Mr. Angad Singh and
Professor Yagnik falls in a different category and has, therefore, been
dealt with separately. s ;
. 21.182 Commission has been at pains to find out what the know-
ledge of the Bombay Government was qua the danger to the life of
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(4) Mr. S.R. Bhagwat has stated that he wrote to Mr. Morarji
" Desai and Mr. B.G. Kher and also to Sardar Patel about
the danger. Mr. Morarji Desai was hot prepared to con-
tradict this statement. But whatever My, Bhagwat has Iy
stated before this Commission is also vague and third- ;
hand information because he merely repeats what Balu-
kaka Kanitkar said he had heard from N.V. Godse and
, his friends and relations who have remained unknown,
Sl unnamed and forgotten.
(5) Mr. Khadilkar deposed about highly tense and critical
, atmosphere in Poona against Mahatma Gandhi though |
there were no open threats; the writings in the Press and / {
public speeches as also private talks were highly critical “‘
of the Mahatma because of his betrayal of India. The i
Hindu Rashtra and.the Kal were highly critical and bitter.

Before January 20, 1948, there were rumours of cons-
piracy in Poona to attack Gandhiji and it was being said

‘. that something will happen to Gandhiji, 55 crores being

the proverbial last straw. In Mr. Khadilkar’s opinion the
violent propaganda in Poona was not anti-Muslim but anti-

Congress and anti-Gandhi. He himself took no action or
steps to inform the authorities : because he thought the
Local Intelligence knew it and would inform the Govern-
ment and Balukaka had already written. He did not inform
the Government because he was a “Protestant” and he
thought he would not be taken seriously. Besides, his
knowledge was not definite, otherwise he would have run
up to Bombay to inform the Ministers. But Inspector
Angarkar denies any such knowledge and Balukaka Kanit-
kar wrote in July 1947. Mr. Khadilkar was deposing about
the events in December 1947 and January 1948. Perhaps, an
earlier information given by Mr. Khadilkar to the autho-
rities might have been efficacious but evens then it is only
“might have”. ]

(6) Mr. Kanji Dwarkadas, witness No. 7, has given some in-
direct kind of information. He has stated that Mr. B.G.
Kher had told him that he had told the Mahatma that
Poona Brahmins were going to kill him. He also told Mr.
Kanji Dwarkadas that Nathuram Godse was running a
rabid Hindu Mahasabha paper, that these people were after
Gandhiji, that Delhi Police did not take Bombay Police
into confidence, that recovery of the shirt with “Nathuram
Godse” marl alone would have sufficed to trace the cons-
pirators. He also said that the “People’s Age”, a commu-
nist paper, had, in August 1947, published that the Mahatma
was going to ‘be murdered and that the R.S.S. was at the
back of it. ik

It is difficult to believe that Mr. B.G. Kher would tell
Kanji Dwarkadas about the danger from Nathuram Godse
and not his Home Minister, Mr. Morarji Desai, or his Bom-

§ | bay Gityior Provincial Police. i
~(7) Mr. N.V. Gadgil has also said in his article in the Dhanur-
‘ dhari in the 1964 Diwali number (Exhibit 103) that a leader-
ship was being created which was a source of danger to
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or not, does show that there was this likely danger. This has been
deposed to by Mr. G.V. Ketkar, Mr. R.K. Khadilkar, Mr. S.R. Bhagwat
and documents show that Balukaka Kanitkar not only knew about

it but had also conveyed it to Mr. B.G. Kher and Mr. Morarji Desai
which was in turn conveyed to Sardar Patel.

91.186 Evidently this threat against Congress leaders and M‘ahatrga

Y

to commit the ¢ ‘ :
e mu t Foon ; Pl . :
mam of the l“espon;(%)eir It is indeed inexpli’ca%lfor Dethi Gandhi remained  hidden from the officials and the police
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out its happening after the mgfégg haebgggllt. By talking Findings— ,

' 21.187 On the ihterpretation which the Commission has accepted,
ng gentlemen must

. the finding of the Commission is that the followi
be held to have prior knowledge and they -are: Mr. S.R. Bhagwat,
Mr, RK. Khadilkar, Mr. Keshavrao Jedhe and Mr. G.V. Ketkar, all
from Poona. In this category would also fall Mr. N.V. Gadgil who
" was given some information by Mr. Jedhe though wholly hazy and
misty and in language which was full of conundrums and would, .
therefore, be valueless. ~
. 21188 Besides the persons above mentioned, Mr. Purshottam
Trikamdas, Barrister-at-Law, witness No. 15, had some information.
deposed that a man whose name he does not remember came

. He has
" 1o see him and told him that the life of Mahatma Gandhi was in
b danger and he took him to Mr. B.G. Kher and then to Mr. Morarji

fact. Mr. Kanji

Desai but the latter has no recollection of this »
Dwarkadas, witness No. 7, has also deposed to Mr. B.G. Kher having

had some information but the Commission has been unable to derive

much benefit from his testimony. , »
91.189 That is the finding of the Commission on the first term of

reference, ie., term (a).
PRIOR KNOWLEDGE OF PROFESSOR JAIN AND HIS FRIENDS
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information,
Professor J.C. Jain, Wit. 27—
. 91190 Professor Jagdish Chander Jain, witness No. 27, was also
examined in court as PW 67. At the relevant time he was a professor
of Hindi Literature at the Ramnarain Ruia College in Bombay, where
‘he has been employed since 1938 According to his statement, he had
been taking interest in politics and was detained during the 1T World
War under the Defence of India Rules. He associated himself with
what was called the “Progressive” group. According to his statement,
he started taking interest in the refugees when they came to India
after the Partition of 1947.
21191 In about September 1947, Professor Jain met Madanlal,
‘a refugee from the Punjab, at Chembur where there was a refugee
‘camp. Jain got attracted towards Madanlal who he thought was an
impressive youngman and who was introduced to him by a Mr.
Gupta. In order to help him monetarily, Jain gave Madanlal his
books to sell on a commission basis. ’ i
91.192 In about December 1947 or the beginning of January 1948
Madanlal came to see Jain and was accompanied by a person whom
he called “Seth from Ahmednagar”. He told Jain that he had been
|
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did not know thé names of other persons. This has to be emphasised
ecause later on Jain claimed to have disclosed the names of Madan-
I's confederates which had been given by Madanlal and made a
rievance of their not having been arrested. (See Ex. 47, letter of
ain to the Prime Minister, dated April 20, 1948). Madanlal had dis-
closed to Jain the existence of an arms’ dump somewhere in a jungle
" near Bombay in a secret place and which was guarded by a person
" who looked like a Sikh having a beard and that Madanlal had been

" {aken to the place blindfolded. This fact also Jain narrated to the .
his address and a neighbour’s telephone

Home Minister. Jain gave
number to the Home Minister in case he was required at any time.

" Jain offered to go to Delhi to see Madanlal saying that he would be

fible to get the whole story from him. v
88 21197 According to Professor Jain, the Home Minister did not
I ask him to go to the police nor did he call any policeman to record
I s statement. Surprisingly enough Professor Jain says that he might
" have asked Mr. Morarji Desai that his name should not be disclosed
osive locality and he did

= because he was living in rather an expl
" 1ot like to be accused of giving information in regard to the cons-

. ufpiracy which would have endangered his life and that of his family.

a. 21198 From the whole trend of his statement made before the
& Commission it appears that Professor Jain did not want his name to
b be given out by Mr. Morarji Desai to anyone not even to the police.
@ And that is what Mr. Morarji Desai stated in court and also said
§ in Bombay Legislative Assembly.
i 91.199 In view of this fear element and his anxiety to remain
I anonymous it does appear a little fatuous to say that ng policeman
# was asked to record his statement or he was not asked to see the
§ police. The two things are mutually contradictory. Professor Jain
could not ask that his name should not be disclosed and at the same
" time complain that he was not examined by the police or asked to
4 00 the police. Similarly, Professor Jain cannot complain that Madan-
' al’s' co-conspirators were not arrested when he had not given: their
names to anyone. To make a grievance of this fact to the Prime

Minister by his letter seems to be rather curious.

© 21.200 After he had given this information, the police did not
~ get into touch with Professor Jain. How could it if even his name
It appears that the Home Minister

was not disclosed to the police? ,
. \Wwas trying to keep the name of Professor Jain secret. Professor
" Jain has also stated, “I know that some important personage had

telephoned Mr. B.G. Kher to the effect that such an important in-
" formation had been conveyed to him and what was being done in

regard to that information”.

Nore—There is no means of checking this statement. Balasahib
Kher is dead; the name of the important personage has not

been given.
 21.201 Professor Jain says that he was disheartened because he
{ried to contact Mr. Jayaprakash Narayan and he did not take any
hotice of him. He was perturbed because knowing the locality he
was in, he did not feel safe. As a matter of fact, after the murder
had been committed, many people came, sat down opposite his house
and troubled his children and made their life difficult.
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Basai also arvived. Balasahib Kher told Mr. Desai that Jain was
Mhnrging the Ministry of negligence. Thereupon Mr. Desai flared
and said to him that he was a conspirator and that he could be
into jail and he asked why information had not been given to
m earlier. He shouted at Jain and Jain went on listening. At the
| of it Jain said to Mr. Morarji Desai, “If T was a conspirator, you
a murderer” and that he would repeat to the world “you are

Builty, you are guilty”.
91908 Professor Jain also stated that Madanlal had told him
ihiat he had gone to Savarkar and Savarkar patted him and others
Ui the back and said, “May you be successful”. This statement was

1 8 llko repeated to Mr. Morarji Desai.
91909 In cross-examination, Jain referred to his book ‘The
WMurder of Mahatma Gandhi’ and said whatever was stated in it about

lie incident is correct..

.‘ 91.910 Madanlal had also told Jain that there was a warrant of
Wirest against Karkare. This fact was also conveyed to Mr. Desai
21, 1948, Jain also told Mr. Desai about Madanlal’s
tempt to dynamite the house of a Muslim which was prevented
‘ the timely arrival of the police. He said that whatever was
vitten in his book was conveyed to Mr. Morarji Desai. The reason
‘biven for not informing the police by Jain was stated rather pontifi-
gally that he did not inform the police because Madanlal was a
Woungman and that Jain himself was rescuing him from the path

‘that he, Madanlal had chosen.

91.911 When the statement of Mr. Morarji Desai in the Bombay
egislative Assembly, Vol. XIV, Pt. I of 1949 at p. 834, was put to
\Witness, Profegsor Jain, he said it was partially correct.

21212 He has further stated that he wrote a letter, Ex. 47, to
je Prime Minister on April 20, 1948, in which he had said that he
| given the names of persons connected with the conspiracy to
o Ministers but some of them were going scot-free. When asked
‘\whether he did give these names, he said that he had and when asked
Wwhat the names were he said he has forgotten the names. This letter
B as handed over to the Prime Minister when he went to Bombay.
1 this letter is mentioned that on January 21, 1948, he tried to con-
{act Sardar Patel and S. K. Patil but when he could not get them
lie evidently did the next best thing. He contacted the Premier of
Bombay on the telephone and asked for an interview and the same
day in the Secretariat he related to Mr. Kher and Mr. Morarji Desai
{he history of Madanlal with all the details known to him. He also
mentioned the other incidents about dynamiting the house, the
assaulting of Raosahib Patwardhan and about the dump of arms
"~ and about other details including the conspiracy to kill Mahatma
* (tandhi. In this letter, he has corroborated practically all the state-
”n; ments which are relevant ffor the purposes of this Inquiry.

: 91 913 Professor Jain has published a book under the name “The
" Murder of Mahatma Gandhi”. This book was first published in 1949
under the caption “I Could Not Save Bapu”. In this book, he has, at
pages 13 to 20 and again at pages 67 to 73, substantially reiterated

. \Wwhat he had stated before in the trial court and what he has now
ytated before the Commission. i '
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Professor Jain and told him that his party had decided to murder
Mahatma Gandhi and Jain tried to talk Madanlal out of his wild
talk but Madanlal told himy that he could not get out of it otherwise
he himself would be murdered. If this fact was stated then there
was no cause of hesitancy on the part of Jain or his friend. Professor.
Jain had also told him that Madanlal was patted on the back by

Savarkar who incited him to kill somebody big rather than assault-
ing small people. : ‘

. 91.216 On January 21, 1948, when this witness read in the morn-
ing newspapers about the attempt on Mahatma Gandhi’'s’ life, he
went to Jain and seriously talked about the matter. They were con-
vinced about its seriousness and decided to inform the officials. Jain
telephoned to the Premier’s residence and then he tried Mr. S. K.
Patil but both of them had gone to see off Sardar Patel. Later on they
got Balasahib Kher on the telephone and an appointment was fixed
but Angad Singh could not go because he had some other business.
They thought it was better to inform the Priemer rather than the
Police. Angad Singh also mentioned this fact to Mr. Jayaprakash
Narayan who said he was going to Delhi and would mention it to
Gandhiji. He also narrated these facts to Mr. Ashoka Mehta and Mr.
Moin-ud-Din Harris of the Socialist Party two or three days after the

‘ bomb explosion.

91.917 According to this witness, nobody was prepared to save
Gandhiji. 'The portion of this witness’s testimony is important in
regard to the matter under inquiry, He stated, “] had done everything
possible. I had informed the Chief Executive of the Bombay Govern-
ment; I had informed Ashoka Mehta, Jayaprakash Narayan and
Harris. I could do nothing more. I did whatever was possible for me
to do. If nobody took any action, it was not my fault.”

91218 A significant part of M. Angad Singh’s statement is that
Madanlal told him that nothing would happen to him as the police
were on his side and that even on the occasion of the assault on
Patwardhan nothing happened to him because he was asked by the
police to throw away the knife and then he was discharged.

Professor Yajnik— :
91.219 Another witness on this point is Professor Yajnik, witness

No. 29, who was another professor in Ramnarain Ruia College in

1947-48 To him Professor Jain had talked about Madanlal about a
fortnight before assassination of Mahatma Gandhi. Jain had said
that he had information that there was a conspiracy to assassinate
Mahatma Gandhi. This he (Yajnik) was not prepared to believe.
Yajnik advised Jain to go and inform the Government and three ot
four days later Jain informed him that he had done so. Aftex
Mahatma Gandhi’s assassination this witness asked Jain as to what
he had done about the matter and his reply was that he had met the
Minister but had received a cold reception from the Home Minister
who did not properly hear him and treated him rather brusquely.

Professor Yajnik stated that he himself did not believe that anybody
would injure Mahatma Gandhi, That is why he kept quiet about the
matter till after the bomb was exploded.
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name was subsequently found to be Karkare, helped him. This Seth
was running a hotel and his name was disclosed to the Professor in
- December, Madanlal, a month before the throwing of the bomb, came
to see Professor Jain and gave him an account of his exploits in
~Ahmednagar. On that occasion he was accompanied by the Seth, i.e.,
Karkare, and then they went away. Sometime later when Professor
Jain was returning from his college, Madanlal talked to him confi-
dentially and told him after some conversation that there was a
conspiracy to murder and the person to be murdered was Mahatma
Gandhi. The Professor started arguing with him and thought that he
had talked Madanlal out of that evil intention. But he felt perturbed

all the same. So he talked to his friends, Angad Singh, Professor:w
Yajnik and Mr. Shriyans Prasad J‘ain, who all said that Madanlal

was bragging.

21.221 Three or four days before the bomb was thrown, Madanlal
again came to see Professor Jain and told him that he was going
to Delhi. Professor Jain warned him against doing anything criminal
but Madanlal told him a yarn that he was going to get married and
on his return would see the Professor. |

(]
21.222 It was after the bomb was thrown that the Professor
thought that the matter was serious and then saw Mr, Morarji Desai
after making unsuccessful attempts to see Sardar Patel, his son
Dayabhai, and Mr. S. K. Patil. ’

21.223 This evidence in regard to the movements of Madanlal

slightly vary from what Professor Jain stated in court, but any
such variation does not take away from the veracity of the statement
which was accepted by the court. (See judgment of Judge Atma
Charan at page 57). ‘

21.224 Mr. Angad Singh, witness No 28, stated that he toid
Professor Jain not to take Madanlal seriously because refugees did
talk in that strain that they would kill Mahatma Gandhi or Nehru
or others. He also stated that when Mahatma Gandhi decided to go
on fast in connection with rupees 55 crores, the matter of mutdering
him had been dropped by the conspirators. Jain: told him that he
had tried to talk Madanlal out of his attempt but Madanlal had
replied that he could not now get himself out of it because in that
case he (Madanlal) himself would be murdered and that he was
being constantly watched by his companions and had come to Pro-
fessor Jain surreptitiously. After the payment of rupees 55 crores,
the conspirators had again made up their minds to murder Mahatma
Gandhi, and Angad Singh could not say whether Professor Jain
tried to stop him after that. ‘

21.225 Professor Yajnik, witness No. 29, stated that Professor
Jain had informed him about his information regarding the conspi-
racy to murder Mahatma Gandhi but he (Yajnik) did not believe
it and asked Professor Jain whether he was joking. When he said
that he was serious, then Professor Yajnik advised him to inform
the Government. Professor Jain also thought the matter serious.
Three or four days later, when he (Yajnik) asked Professor Jain
whether he had informed the Government, he said that he had,

21.226 After discussing all this, Mr. Kotwal rightly argued that,
in the circumstances, Professor Jain should not have taken Madan-
lal’s statement to him to be mere bragging and he should have taken
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fessqr qa(lintﬁN information to be not exactly serious _oxPrefla 2 ! Jair;
pon.gldete_ i 12 of the Commission, it was the duty oﬁ rO esﬁkre o
E "h‘? 01leove ed thig information even to the hlghups'u%‘ciﬁable
%?[in};gtziscggd ]yeaders ‘of the Congﬁss, 1\%11 ggivaii?arorsqc?i\/l 1] ﬁarucha
r’easong e 1’?1? (E)lﬁiee%agisgge%%yt'ol\/[agistraie against Wh§m.§r&feﬁ§r\ﬁ'
s 'ew{l 1191 Ino*r' 1uéfiﬁ.ab1y have any an‘gi_pathy or'be a %"al o of
%‘?111; rzg::l -z;n ea‘ss} matter for a pri;lf.at}? cn{gi:;’l ggc 5111\;5 ;ﬂeggr?s é‘lWays
is not ¥ | e 7 .
Ehis ]gjfng g?ui(ggéliigﬁﬁlg&e‘&fﬁ il}l%errc}gations, harassment of being
ear 1 Bl >
called at police stations ete. i ; | .
91230 Mr. Jayaprakash Narayan, witness No. Szgé Wh}%gr-a;‘kii .
o could remember sending a man to Mr, Purs}}cil tm, e
hb" cou}.l information of danger to the life of Maha mat St e
Wl'th t‘he tl he had no such recollection and he could no tvm e
phed o he could not believe that any one could con f (])Olleé:
;;uz?icearﬁ; Mahatma Gandhi. He also Iicateo’l. ;}}c%tagih}éig ;17% ; eecp i
ion ek . Jai ming to him. He saic ‘ L :
g;clmd&?ggcngersogf‘jﬁg Icioersr,lzi?ihSchool and the Savarkarites but not so

acute or violent as to'lead to murder,
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CHAPTER XXII
TERMS OF REFERENCE (c¢)
L i In Chépters 12G and 12H the action taken at Delhi both

~ before and after the bomb has been- discussed. Similarly, under

- Chapters XV-Poona, XVI-Ahmednagar, and XVIII-Bombay, the
Commission has at length discussed both the conditions prevailing

there, and the action taken before and after the bomb, in those towns
»'and cities. ;
$9.9 After the bomb was exploded at Birla House, there were two

investigations, one at Delhi and the other at Bombay although ob-

jection has been taken to calling the police proceedings at Bombay

ag ‘investigation’. But the two of them, ie., the investigation at Delhi

and at Bombay, were simultaneous, complementary and supplemen-
tary, They have been given separate chapters under this term of

 reference because it was more convenient to do so.

99.3 As a matter of fact, all the chapters dealing with the con-
ditions in various cities and towns would properly fall within the
ambit of term of reference (c), i.e., chapters XII to XVI, and chapter
XVIIL, but it was more convenient to discuss and deal with them

 at a previous place and that'is why they have been put there.
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CHAPTER XXIII gt |

0 INVESTIGATION AT DELHI
93.1 The following facts may be given as prefatory. , b

939 The bomb was exploded at Birla House at about 5.30 P.M.
on the 20th January, 1948. Madanlal was arrested at the spot. Godse
and, Apte escaped the same night and went to Cawnpur and Allahabad
en Toute to Bombay. Badge and Kistayya also left the same night by
the Bombay Express and went straight to Poona. Karkare and Gopal
(Godse were in Delhi on the night of the 20th. According to one ver-
sion, they were both staying at Frontier Hindu Hotel. According to
another, Karkare was not staying there. But that is immaterial, Gopal
Godse left by the Frontier Mail on the 21st for Poona via Bombay.
Karkare stayed at different places according to his own statement
and left Delhi on the 23rd at about 3 P.M. and by short rail journeys
and bus journeys reached Kalyan on the 26th morning. )

933 Godse and Apte returned to Delhi by Air India plane on the

27th morning. From the Airport they went to the Delhi main Railway

Station, got the Gwalior train and returned to Delhi on the 29th

morning and stayed in a retiring room at the Delhi main Railway g
Station under assumed names. Karkare returned to Delhi by the Fron- |
tier Mail on the 28th, stayed the night in the third class railway i
waiting room and the next day he met Apte and Godse, They were

in Delhi on the 29th and the 30th and after the murder Apte and

Karkare came to the Delhi main Railway Station and slept the night

at the platform mixed up among the refugees. On the next day, they

left by G.T. Express for Ttarsi at about 2.30 P.M. and from there

caught the Allahabad Bombay Express at Ttarsi. This will show the

short duration of the stay of these various persons in Delhi, and the
Commission has to take into consideration the fact that not one of °

them was known to Delhi Police and the Delhi Police had not taken

the proper course of investigation by trying to find out from Ahmed-

nagar and from Poona as to the particulars and the associates of
Karkare. At that time, the name of Apte was not known to them. But

by the 24th they had come to know of the proprietor of the “Hindu

Rashtriya”.

93.4 The Delhi Police during the period between the 20th and
30th January were depleted in numbers by the Muslim police having
gone away to Pakistan and attenuated in ability bv the clever Muslim
officers going away and by a dilution caused by the entry of al num-
ber of officers from different northern provinces. Thus, the police had
~ guffered numerically, professionally, and in cohesion. Besides, there

was want of prover direction as the top brass was lacking in confi-

‘dence in each other, if they were not actually quarrelling with each
other: L A b L) b bl b

935 What steps were taken bv the Delhi Police after the bomb

explosion is shown by the Police Case Diary of FIR. No, 40, ie, the
185 i '
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o culars whic
B {he police is.. The Sub-Inspe
" <earched the person of Madanlal and among other

B, “the boy was bahadur (brave)”

" lle was not un-nerved and did not show

" could not say whether the Mahatma
 his life but he was not perturbed at the bomb explosion.

" rested person was given and t

~ of special reports and higher officer
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| and he compared him to Bhagat
fngh. And then the Mahatma said: “BACHE HAIN, ABHI YEH
MJHATE NAHIN HAIN, MAROONGA TO YAAD KARENGE KE

They do
not properly appreciate things. When I am dead, then they will re-
fember that what the old man said was right). The Mahatma, accord-

ing to this witness, took the whole thing in a very philosophical way.
any fear but just smiled.

e

939 Madanlal was searched in the presence of the witness

(K. N. Sawhney) and a live hand-grenade was found from his pocket

9310 In his cross-examination he stated that there was no res-

" triction on the visitors to the prayer ground. He also said that he
knew that there was danger 1o

9311 The First Information Report contains the various parti-
h at the moment are not relevant, but what was done by
ctor Dasondha Singh (Witness No. 14)
things he recover-
enade with military markings, indicating a murde-
protest. Then the description of the ar-
he report written at Birla House was
uctions were issued for the despatch
s were informed of the incident
The police officers who thereafter arrived at the
spot were Superintendent Amar Nath Bhatia of New Delhi, Superin-
tendent Pt. Jagan Nath of Delhi City, Deputy Superintendent Jaswant
Singh of New Delhi, Deputy Superintendent Kartar Singh oft G
Inspector Mehta Kartar Singh of CI.D. and Inspector Balkishan also

of CI1.D.
The articles recovered from Madanlal after immunising were put
in a packet and sealed. :

rous intent and not a mode of
~ sent to the Police Station, Instr

on the telephone.

93.12 The bomb explosion had caused a hole in the north-western
corrier of the servants’ quarter of Amar Singh Gurkha, who was a

chauffeur in the House. :

23.13. Déscription is then given of the servants’ quarters af the

" back and of the place where Mahatmaji used to sit for his prayers.’
" It is not necessary to give a description of the praver ground which

is apparent from the plan, ex. 45 and ex. 274, the former is a pencil
sketch and the latter by a Draftsman.

As the case was of special importance, a site plan was ordered
to be pgepared by a Draftsman. Ex. 274 Madanlal was interrogated.
but he did not give any useful information. The interrogation was by
Deputy Superintendent Jaswant Singh. Inspector Mehta Kartar
Singh, and Superintendent Jagan Nath. Statements were also record-
ed of the persons who were present at the time of occurrence,

fia
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der at Birla House, stated that Foot Const

2315 Deputy Superintendent Jaswant Singh, Inspector Balkish
and Sub-Inspector Dasondha Singh took Madanlal from Birla Houge
lo Parliament Street Police Station for further interrogation. Madan.
lal wag interrogated under the direction of Deputy Superintenden|
Kartar Singh (C.ILD.), Superintendent Amar Nath Bhatis (New
Delhi), Superintendent Rikhikesh (C.LD.), He gave. his antecedenty

of where he came from, of his education and his attempt to join the

avy, of his staying in Bombay, of going to Poona and joining as an
electrician in the Civil Military Unit, Poona, He thep was sent to
Lahore to the RIE. After retrenchment, he returned home. After the
partition he stayed at various places and reached Bombay during
November, 1947 and after staying at a Gurdwara for 3 days he wag
sent to g refugee camp where he stayed for 6-7 days, then went to
Hindu Mahasabha for employment and met the Secretary, a Mr.,

3 y$ where there were heate
discussions ahout Mahatma Gandhi and t xe policy of the Government,
Mahatmajii’s speeches in favour of the Muslims were looked dowmn

upon with contempt. He also gave to thoge people the story of how
the Hindus were driven out and their women were molested an(
being a refugee, “he too bore vengence in his heart”. He then met
one “Kirkree” (really Karkare) who held the same views. He (Kirkree)
use to incite Madanlal for an attempt on the life of the Mahatma,
Karkare also had other Marath tompanions of whom one was
Maharaj, a Manager of Rashirig Paper, who was also in the consoi-
racy. All conspired together to  murder Mahatma Gandhi. But
(Kirkare ) Kirkree did not mention to him the detailg about the others.

ll

[NorE—The language is rather obscure but this is what iy
stated in the case diary.] -

2316 No details of movements are given but the
starts with the movements of January 17, 1947 when
“Kirkree” and a Sindhi who joined them en route from Bombay to
Delhi. At Delhi they rented: 5 room in Sharif Hotel. Fatehpuri. On
19th January, 1948 they ‘went to Hindu Mahasabha Bhawan at the
instance of “Kirkree”. The Sindhi then left and the others tool up
residence at the Hindy Mahasabha Bhawan in room No. 3. The
Maharaj and the Maratha were staying in room No. 40 at the Marinn
Hotel. On 20th J anuary, Kirkree took them to the Marina Hotel wheyo

in the latrine of the room he “trained them in the use of armg” 1
then describeg what wea i

statemen
Madanlal,

ven and to whom. Tt mentiong
& young boy, aged 20-21'Wearing a Gandhi
air and a beard like Sikhs with a revolve

to be a servant of the Maratha had a hand.
2 hand-grenade. All of them, ie., Kirkn

cap. a Maraths with lony
r. The bov who apreared
grenade. Kirkree also had
ee bearded Maratha and thoe

Dharam Singh, who was a Guard Commane
able Rattan Singh and e
duty at the brayer ground, the latter being armed.
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